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STAVILĂ RISIPEI DE COMBUS- 
T I B I L  Ş l  ENERGIE ELECTRICĂ

Acţiuni ferme, convergente, pentru 
utilizarea cu randament superior 

a combustibililor ş i energiei
de vorbă, cu dr. Dlihai lir ek n er , in g in e r  şef a l în trep r in d er ii

.C arbosin“ Copşa M ică
— Tovarăşe inginer-şei, vă 

propunem să începem cu o pro
blemă care, în contextul actual, 
este cu siguranţă prioritară în 
planul preocupărilor unei unităţi 
mari consumatoare de gaz metan 
cum este cea pe care o condu
ceţi. Deci, cu ce rezultate s-au 
soldat pină în prezent încercă
rile, eforturile de a folosi cu un 
randament superior această pre
ţioasă materie primă?

— Preocupările noastre au deja 
în acest domeniu un stagiu apre
ciabil. lată, se împlinesc 15 ani de 
tind am hotărit să trecem treptat 
cu instalaţiile de la utilizarea gazu
lui metan la un procedeu asociat (cu 
hidrocarburi aromatice).

Măsura era determinată de consta
tarea că gazul metan este din punct 
de vedere energetic cea mai nein
dicată hidrocarbură pentru fabrica
rea negrului de fum. Efectul econo
mic; al utilizării noilor tehnologii a 
fost spectaculos: capacitatea de pro
ducţie a sporit de aproape 6 ori, în 
vreme ce necesarul de combustibil 
convenţional a crescut în aceeaşi 
perioadă doar de 2 ori. Sub acest 
aspect vă mai pot oferi o cifră deo
sebit de concludentă: prin intrarea 
în funcţiune a noilor instalaţii (ba
zate pe aceeaşi tehnologie moder
nă) prevăzute in planul nostru de 
investiţii, se vor obţine economii de 
circa 340 mii t.c.c. comparativ, cu 
situaţia de astăzi.

— Aţi amintit de intrarea în 
funcţiune a noilor instalaţii pen
tru fabricarea negrului de fum. 
Cred că merită să insistăm asu
pra posibilităţilor pe care exploa
tarea lor le va asigura in ceea 
ce priveşte utilizarea superioară 
a gazului metan, folosind prin 
amabilitatea dv., drept termen de 
comparaţie instalaţiile cu randa
mente extrem de scăzute care din 
păcate mai funcţionează încă pe 
platforma Copşel Mici.

— Înainte de a realiza această 
•comparaţie, un amendament la pre
cizările pe care le-aţi făcut: vechile 
instalaţii, aşa numitele canale de 
negru de fum, funcţionînd intr-ade
văr ca randamente scăzute vor mat

produce numai pînă la primăvara 
anului viitor. Din cei doi termeni 
de comparaţie unul va dispare aşa
dar foarte curînd. Pentru noi, a- 
ceasta, departe de a ne trezi nos
talgii, înseamnă un motiv în plus 
de satisfacţie. Veţi fi convins de a- 
cest lucru spunîndu-vă că în insta
laţiile vechi obţinem 1 kg de negru 
de fum folosind 66,3 kg hidrocar
buri. Prin aplicarea tehnologiilor de 
care vorbeam mai înainte, kilogra
mul de negru de fum se realizează 
doar din 3,4 kg hidrocarburi. Com
paraţia este prin ea însăşi elocven
tă, orice comentariu devenind de 
prisos. De altfel, o comparaţie, mult 
mai pretenţioasă, cu realizările »de 
vîrf“ din industria negrului de fum 
din cele mai dezvoltate ţări ale lu
mii ne situează din punct de ve
dere al consumurilor specifice şi al 
randamentelor de transformare pe 
locurile de frunte.

— Prin natura proceselor teh
nologice sinteţi beneficiarii unor 
importante cantităţi de gaze re
ziduale. Hotărtrea Comitetului 
Executiv al C.C. al P.C.R. in le
gătură cu dezvoltarea energeticii 
şi măsurile de economisire a 
combustibililor şi energiei elec
trice prevede utilizarea integrală 
a' acestor gaze, Ce .măsuri a-ţi 
întreprins în acest sens?

— Calcule sumare dovedesc că 
din instalaţiile existente rezultă a- 
nual gaze reziduale echivalente cu 
45 000 t.c.c. Prin intrările în func
ţiune planificate vom mai dispune 
încă de aproximativ 40 000 t.c.c. Uti
lizarea acestui important volum de 
scopul atingerii a două Importante 
obiective: atragerea în circuitul pro
ductiv a unor resurse energetice su
plimentare, In paralel cu reducerea 
noxelor rezultate din procesul teh
nologic.

încă din a doua jumătate a anului 
viitor va intra în funcţiune in ca
drul Întreprinderii noastre noua cen
trală termică ce va satisface nece
sarul de aburi a întregii platforme 
industriale copşene. Tot prin folosi
rea gazelor reziduale vom realiza 
şi 157 000 MWh energie electrică

anual cu care practic va fi acoperit 
consumul întregii platforme livrîn- 
du-se şi in reţea. în perspectiva 
ceva mai îndepărtată, termoficarea 
va genera economii însemnate de 
gaz metan prin înlocuirea lui in 
încălzire.

— Puteţi face cunoscute citito
rilor noştri cîteva preocupări „la 
zi“ în domeniul gospodăririi me
tanului şi energiei?

— Problema prioritară am definit-o 
la începutul acestei discuţii. Evi
dent, ea este cea care ne frămîntă 
mai mult astfel că eforturile colec
tivului nostru se concentrează in 
principal asupra alegerii acelor ma
terii prime care din punct de ve
dere termodinamic dau' cele mai 
bune rezultate în fabricarea negru
lui de fum. Faptul că din primă
vară, prin aplicarea noilor structuri 
organizatorice, facem parte din a- 
ceeaşi centrală industrială cu marile 
rafinării ale ţării care constituie fur- 
nizoareie principale de materii prime 
deschide perspective dintre cele raaî 
favorabile colaborării noastre în 
scopul obţinerii unor hidrocarburi 
mai ieftine, cu un grad de prelu
crare mai mic.

Pentru că a venit vorba de cola
borare, am stabilit contacte strînse 
şi, ceea ce contează mai mult, fruc
tuoase pe plan local eu Centrala in- 
dustrială a gazului metan. Am be
neficiat de sprijinul , specialiştilor 
medieşeni in elaborarea unei noi 
tehnologii pentru negrul de fum şi 
in execuţia unor modificări la o 
instalaţie pilot. Bineînţeles, nu so
cotim posibilităţile, de conlucrare 
epuizate, cu atît mai mult cu cît 
încă nu am angajat nici- o colabo
rare cu Centrul de cercetare şi pro
iectare gaz metan despre care se 
ştiu în general lucruri bune. Soco
tim aceasta o cale de mare efici
enţă între acţiunile pe care le-am 
gindit pentru folosirea superioară a 
metanului, pentru gospodărirea exi
gentă a tuturor formelor de com
bustibili şi energie de care dispu
nem.

Interviu realizat de 
EMIL DAVID

In numărul d e
•  Rubrica de inform aţii: La dispoziţia dv.
•  Un tardiv „La Paloma“

•  Dialog cu cititorii
In p'og. a li-a

•  Programul de educaţie comunista - un îndreptar de inestimabilă valoare în 
munca comuniştilor
•  O comisie pe probleme ş i.. .  „problemele“ ei In pag. a lll-a

•  VIAŢA INTERNAŢIONALĂ In pag. a IV-a

(lOspodariH 
gospodar.
Si>

şi la serviciu!
îmj amintesc de o discuţie pur

tată în dimineaţa zilei de 
miercuri, la prima oră de servi
ciu, intr-un birou al unei insti
tuţii sibiene, între mai mulţi sa
lariaţi. Discuţiile se purtau în ju
rul Hotărîrii Comitetului Executiv 
al C.C. ai P.C.R. în legătură cu 
dezvoltarea energeticii şi măsu
rile de economisire a combusti
bililor _ şi energiei electrice. M-a 
impresionat atunci felul cum oa
menii aceia „vedeau“ lucrurile, 
disecau pină la detaliu paragra
fele hotărîrii, comentîndu-le după 
puterea şi înţelegerea lor, dar 
corect. Era o corectitudine simplă, 
de aceeaşi dimensiune cu faptele 
pe care şi le propuneau, cu mă
surile ce le preconizau, fiecare 
dintre ei. Unul zicea — bunăoară
— că trebuie, neapărat, să re
nunţe Ia folosirea, în una din 
încăperile apartamentului său, a 
candelabrului cu cele şejşe becuri, 
pentru că şi unul luminează su
ficient camera. Altul, recunoştea 
deschis că abajurul lămpii împie
dică lumina să se răsfrîngă uni
form şi că e mai bine să renunţe 
Ia el, putîndu-se dispensa, în a- 
ceiaşi timp, de un bec. O femeie
— o adevărată gospodină — ple
da pentru introducerea ilumina
tului cu neon şi în casele parti
culare, încercînd chiar un calcul 
de eficienţă a acestei măsuri.

. . .  Şi tot în acea zi de miercuri 
aveam să văd, pe o stradă a bă- 
trînuluî nostru burg, un lucru 
care contrasta puternic cu scena 
la care asistasem de dimineaţă. 
Pe strada Bungarduluî, în cartie
rul Ştefan cel Mare, în plină stra
dă, un robinet curgea d in ... „pu
teri" şi î n . . .  gol, la ora 11,30, 
iar locatarii, care trebăluiau prin 
împrejurimi, nu vedeau şi nu au
zeau nimic {?!).

Atunci, cu un gust amar pe 
buze mi-am zis: „Gospodaru-î 
gospodar oricum. Şi acasă .şl îa 
serviciu". Am închis robinetul şi 
mi-arţi văzut de treburile mele.

V. B.

jir» halo montaj general fa „Inde
pendenţa II" din Sibiu, echipa 
condusă de comunistul Moise Gin* 
dilă, (în prim plan) lucrează la 
linia de călire-revenire pentru Fa
brica de rulmenţi din Alexandria

, Foto: HORST BUCHFEINER

Convorbiri intre tovarăşul Kicolae 
Ceauşescu şi tovarăşul Aristides Pereira

Joi dimineaţa au continuat con
vorbirile dintre tovarăşul Nicolae 
Ceauşescu, secretar general al Parti
dului Comunist Român, şi tovarăşul 
Aristides Pereira, secretar genera! 
al Partidului African al Independen
ţei din Guineea-Bissau şi Insulele 
Capului Verde, care împreună cu 
o delegaţie a P.A.l.G.C. face o vi
zită de prietepie în tara noastră la 
invitaţia C.C. al P.C.R.

Din delegaţia P.A.l.G.C. fac parte 
tovarăşii“: jose de Figueiredo Ara
ujo, membru al Comitetului Executiv 
al P.A.l.G.C., ministru de stat însăr
cinat cu , problemele Secretariatului 
General al Guvernului, şi dr. Fide- 
îis Almada, membru al Consiliului 
Superior al P.A.l.G.C., ministru al 
justiţiei şi al populaţiei.

La convorbiri au participat tova
răşii Paul Niculescu-Mizil, membru 
al Comitetului Executiv, al Prezi
diului Permanent al C.C. al P.C.R., 
vicepreşedinte al Consiliului de Mi
niştri, Cornel Burtică, membru su
pleant al Comitetului Executiv, se
cretar al C.C. al P.C.R,, Ştefan An
drer, secretar al C.C. al P.C.R., ge- 
neral-locotenent Ion Coman, mem
bru al C.C. al P.C.R., şef de secţie 
la C.C. al P.C.R., şi Constantin Va- 
siliu, adjunct de şef de secţie ia 
C.C. al P.C.R.

In cadrul Convorbirilor, a conti
nuat schimbul de informaţii între 
cele două delegaţii, s-au identificat 
noi posibilităţi de dezvoltare şi a- 
dîncire a relaţiilor de prietenie şi 
colaborare dintre Partidul Comunist 
Român ş i . Partidul African al Inde
pendenţei din Guineea-Bissau şi 
Insulele Capului Verde şi s-a efec
tuat un amplu schimb de păreri cu 
privire la lupta de eliberare a po
poarelor din Africa şi la unele as
pecte ale situaţiei internaţionale.

Cu acest prilej a fost subliniată 
necesitatea promovării în viaţa In
ternaţională a unor relaţii noi ba
zate pe egalitate şi respect reciproc, 
pe renunţare Ia forţă, pe eliminarea 
forţei şî dictatului din relaţiile in
ternaţionale.

In legătură cu înţelegerile la care 
s-a ajuns, cele două delegaţii au

convenit să adopte o declaraţie co
mună.

Tovarăşul Nicolae Ceauşescu a 
reţinut apoi pe membrii delegaţiei 
P.A.l.G.C la dejun.

Din partea română au participat 
tovarăşii Paul Niculescu-Mizil, 
Gheorghe Pană, Cornel Burtică, Mi
ron Constantinescu, Mihai Gere, Şte
fan Andrei, Ion Coman, membru al 
C.C. al P.C.R., şef de secţie la C.C. 
al P.C.R., şi Constantin Vasiliu, ad
junct de şef de secţie la C.C. al 
P.C.R.

In timpul dejunului, tovarăşii 
Nicolae Ceauşescu şi Aristides Pe
reira au rostit scurte toasturi.

In toastul său, tovarăşul Nicolae 
Ceauşescu, exprimînd satisfacţia 
conducerii partidului şi statului nos
tru pentru bunele relaţii pe care le 
are cu Partidul African al Indepen
denţei din Guineea-Bissau şi Insu
lele Capului Verde şi cu Republica 
Guineea-Bissau a spus:

„Dat fiind faptul că este prima vi
zită a unei delegaţii după procla
marea ca stat a Republicii Guineea- 
Bissau, aş dori să apreciez această 
vizită ca un moment deosebit de 
important în dezvoltarea relaţiilor 
viitoare dintre statele noastre.

Noi sintern bucuroşi că între par
tidele şi ţările noastre există relaţii 
de bună colaborare de vreme înde
lungată, că acestea s-au manifestat 
activ, pornind de la lupta pe care 
o duce poporul dv., împotriva colo
nialiştilor. pentru eliberarea sa şi 
pentru afirmarea independentei şi 
suveranităţii.

Aş dori să afirm cu acest prilej 
solidaritatea deplină şi sprijinul ac
tiv în lupta pe care o duceţi îm
potriva dominaţiei colonialiste por
tugheze şi să vă asigurăm că şi în 
continuare vom face tot ceea ce pu
tem pentru a vă acorda întregul 
sprijin în vederea obţinerii victo
riei depline. Sper că înţelegerile la 
care am ajuns cu privire la relaţiile 
dintre ţările noastre, la colaborarea 
pe plan economic, politic şi diplo
matic vor constitui factori impor
tanţi pentru activitatea viitoare.

Tovarăşul Nicolae Ceauşescu a primit 
pe directorul ziarului „Acropolis“

joi după-amiază, tovarăşul Nicolae 
Ceauşescu, secretar general al Parti
dului Comunist Român, preşedintele 
Consiliului de Stat al Republicii So
cialiste România, a primit pe Christos 
Philippîdis, editor şi director al zia
rului „Acropolis”.

La întrevedere a participat tova
răşul Cornel Burtică, membru su
pleant al Comitetului Executiv, se
cretar al C.C. al P.C.R.

Preşedintele Consiliului de Stat a 
acordat, cu acest prilej, un interviu 
pentru ziarul .Acropolis“.

P r e şe d in te le  C onsiliului de S ta tî

al R epublicii S o c ia lis te  România, 
tovarăşu l N ico lae  C eau şescu  a prim it 

sc r iso r ile  de acred itare  a noului 
am basador al R epublicii Populare P o lon e  

in R epublica S o c ia lis tă  România
In ziua de 15 noiembrie a.c., tova

răşul Nicolae Ceauşescu, preşedin
tele Consiliului de Stat al Republicii 
Socialiste România, a primit pe Wla- 
dvslaw Wojtasik care şi-a prezen
tat scrisorile prin care este acreditat 
în calitate de ambasador extraordi
nar şi plenipotenţiar al Republicii 
Populare Polone în ţara noastră.

Cu acest prilej, tovarăşul Nicolae 
Ceauşescu şî ambasadorul Wiadys- 
law Wojtasik au rostit cuvîntări.

Du,pă prezentarea scrisorilor, tova
răşul) Nicolae Ceauşescu a avut o 
convorbire cordială, tovărăşească 
cu aihbasadorul polonez, Wladyslaw 
Wojtasik.

La ceremonia prezentării scrisori
lor de acreditare şi la convorbire, 
au participat Constantin Stătescu, 
secretarul Consiliului de Stat şi Va- 
sîle Gliga, adjunct al ministrului a- 
f a cerilor externe. Au fost de aseme
nea, prezenţi membri ai ambasadei 
R. P. Polone la Bucureşti.

Consider că colaborarea în condi
ţiile luptei pe care o duceţi se în
scrie în contextul luptei generale 
a popoarelor împotriva coionîaltemu- 
lui, neocoloniaiismului, a imperialis
mului, pentru dreptul de a fi pe de
plin stăpîne pe destinele lor.

Doresc să toastez pentru victoria 
deplină a poporului din Guineea- 
Bissau sub conducerea P.A.LG.C, 
pentru a obţine succese pe calea 
dezvoltării independente, a ridicării 
bunăstării şi fericirii poporului său, 
pentru o bună colaborare între Par
tidul Comunist Român şî Partidul 
African al Independenţei din Gui
neea-Bissau şi Insulele Capului Ver
de, între ţările noastre.

In sănătatea tovarăşului Pereira şl 
a celorlalţi tovarăşi!"

Răspunzînd, tovarăşul Aristide* 
Pereira a spus in toastul său:

„Nu avem multe cuvinte de adău
gat după convorbirile pe care le-am 
avut şi după ospitalitatea atît de 
Irătească de care ne-am bucurat pe 
pămîntul românesc, conform tradi
ţiilor sale. Nu avem de exprimat aici 
decit întreaga noastră satisfacţie 
pentru modul cum s-a desfăşurat vi
zita noastră în cele cîteva zile pe
trecute în România.

După cum bine ştim, există multe 
puncte comune în lupta pe care o 
ducem cu toţii, atît noi care ducem 
încă lupta cu armele în mină, cit si 
poporul român pentru asigurarea 
progresului său şi fericirii sate sub 
conducerea înţeleaptă a partidului 
său şi a tovarăşului Nicolae 
Ceauşescu.

Dorim acum să toastăm în sănă
tatea tovarăşului Ceauşescu, să-i 
urăm viaţă îndelungată, să toastăm 
pentru prietenia şi solidaritatea în
tre popoarele noastre“.

Convorbirile şi dejunul s-au des
făşurat într-o atmosferă de caldă 
prietenie şi de înţelegere reciprocă.

T ovarăşul 
Nicolae 

C eauşescu  
a prim it pe 

d irecto ru l A gen
ţiei A teniene

de Ştiri
Tovarăşul Nicolae Ceauşescu, se

cretar general al Partidului Comu
nist Român, preşedintele Consiliului 
de Stat al Republicii Socialiste Ro
mânia, a primit, joi dimineaţa, pe 
Christopher Bitsides, director gene
ral al Agenţiei Ateniene de Ştiri.

La întrevedere a participat tova
răşul Cornel Burtică, membru su
pleant al Comitetului Executiv, se
cretar al C.C. al P.C.R.

Cu acest prilej, tovarăşul Nicolae 
Ceauşescu a acordat oaspetelui un 
interviu pentru Agenţia Ateniană de 
Ştiri şi Televiziunea greacă.

De la Ministerul 
Educaţiei şi 

Invătămîntuiui
Ministerul Educaţiei şi lnvăţămin- 

tului a aprobat recent noile criterii 
de apreciere a profesorilor de edu
caţie fizică şi sport. Aceste măsuri 
se înscriu în contextul acţiunilor d» 
sporire a eficienţei orelor de spe
cialitate şi a responsabilităţii profe
sorilor, urmărind, în principal, îm
bunătăţirea pregătirii fizice a tine
retului şcolar şi universitar.

Noile criterii de apreciere a pro
fesorilor de educaţie fizică şi sport 
care se aplică — experimental — 
cu începere din actualul an de s,tu- 
dii, se adaugă îndatoririlor prevă
zute în Statutul personalului didac
tic.

(Agerpres)

Sportul nu este un scop in sine
Nu cu mult timp în urmă a avut 

Ioc Plenara Comitetuluă judeţean Si
biu al U.T.C. care a analizat acti
vitatea sportivă şi turistică de masă 
în rindul tineretului, în lumina do
cumentelor de partid cu privire ia 
dezvoltarea continuă a educaţiei fi
zice şi a sportului, de îmbunătăţire 
a muncii de educare comunistă a 
tinerilor.

Atît materialul prezentat cît şi dis
cuţiile care s-au desfăşurat au evi
denţiat faptul că în urma aplicării 
în practică a măsurilor adoptate de 
Plenara C.C. al P.C.R. din 28 februa
rie—3 martie 1973 a crescut rolul 
educaţiei fizice, a sportului şi tu
rismului de masă în întărirea sănă
tăţii, sporirea capacităţii fizice şi in
telectuale a tinerei generaţii, în dez
voltarea armonioasă, fizică şî mo
rală, a tineretului. A crescut cu 15% 
numărul celor care practică sportul, 
a crescut cantitativ şi calitativ miş
carea sportivă la sate, s-a îmbună
tăţit shntitor baza materială a spor
tului, acţiunile organizate sint de o 
mai mare diversitate, răspunzînd 
preferinţelor tuturor tinerilor. Cîte
va cifre ni se par elocvente: la 
„Crosul tineretului“ în etapa de 
masă au participat peste 26 000 elevi, 
210 tineri au obţinut în acest an 
brevetul de arbitru; activităţile, spor
tive de masă Ia sate s-au desfăşu
rat în cadrul a 56 asociaţii sportive

cu 114 cercuri sportive Ia nivelul 
satelor aparţinătoare; peste 15 000 
de tineri au participat la circa 390 
de acţiuni turistice-, aproape '■ 6 500 
de elevi, cooperatori şi mecaniza
tori din mediul rural au luat parte 
la excursiile organizate pentru cu
noaşterea judeţului, a municipiilor 
Sibiu şi Mediaş, 4200 de tineri din

proşabil, s-a apreciat cu mult spirit 
de răspundere faptul că încă nu .s-a 
ajuns la un „sport de masă“ în ade
văratul înţeles al cuvSntului. Deşi 
în „calendare" sínt prevăzute nu
meroase competiţii şi cupe mai 
există încă numeroşi tineri care nu 
participă la aceste întreceri.

S-a scos în evidenţă faptul că la

Pe marginea Plenarei Comitetului 
judeţean Sibiu ai U. T. C.

judeţul nostru au vizitat obiectivele 
economice de la Porţile de Fier, 
Hunedoara, Reşiţa etc., iar la 
excursiile pentru vizitarea de obiec
tive istorice, culturale şi turistice 
de- pe Valea Oltului, Valea Praho
vei, nordul Moldovei şi Bucovinei 
etc. au fost antrenaţi peste 7 000 de 
tineri din judeţul nostru. Pentatlo
nul atletic şcolar, „Cupa speranţe
lor“ Ia fotbal. „Cupa 16 Februarie", 
„Cupa 1 Mai“, „Cupa 23 August“, 
„Crosul Victoriei", „Cupa Mărţişo
rului", „Cupa tineretului de Ia sate“ 

sínt doar o parte dintre compe
tiţiile organizate pentru tinerii din 
judeţul nostru.

Dar, deşi condiţiile au fost create 
pentru ca sportul si turismul de 
masă să se desfăşoare în mod îre-

„Crosul tineretului“ participanţii au 
fost în majoritatea lor elevi, cele
lalte categorii de tineri fiind slab 
reprezentate.

Comitetul judeţean U.T.C., comi
tetele municipale, orăşeneşti şi co
munale nu au acordat aienţia cuve
nită folosirii formelor de educaţie 
fizică şi sport necompeUţionale, în
deosebi a gimnasticii de dimineaţă 
şi de înviorare, a serbărilor cultu
ral-sportive, marşurilor etc. Acesie 
deficiente sínt mai pregnante în me
diul rural, datorită insuficientei pre
ocupări pentru mobilizarea tineretu
lui la amenajarea bazelor sportive 
simple.

Dacă, în comunele Şeica Mare, 
Noorich, Arpaşul de Jos, Cîrta, 
Miercurea Sibiului, Tălmadu, Si

lişte etc. acţiunile sportive s-au t 
curat de un bun cadru organiza 
ric şi de o participare numeroa 
nu acelaşi lucru se poate spune di 
pre felul cum s-au desfăşurat i 
la Sadu, Chirpăr, Bruiu, laeobe 
Bazna, Hoghilag, Păucâ, Laslea 
altele.

Peste 7 000 de tineri din jude 
Sibiu îşi desfăşoară activitatea 
mediul rural dar toarte puţini n 
canizatori, zootehnişti, ţărani cooţ 
rátöri au fost atraşi în acţiun 
sportive de masă, participarea fii 
asigurată în majoritate de tine 
navetişti şi de elevi.

S-a scos în evidenţă făptui că 
multe locuri comitetele comun« 
U.T.C. nu colaborează în suficier 
măsură cu factorii răspunzători pi 
tru valorificarea resurselor loca 
Nu sínt cunoscute şi nu se trece 
aplicarea Deciziei nr. 115 din mar 
1972 a Consiliului popular judeţe 
privind construcţia bazelor sport: 
si a instrucţiunilor C.C. al U.T, 
care reglementează constituirea fc 
durilor băneşti ale asociaţiilor sp< 
five de către cooperaţia de consu 
C.A.P., consiliile populare şî s; 
dicate.

In privinţa activităţii turiştii 
realizările obţinute trebuie consic

(Continuare în pag. a IT-a) 
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Ansambluri folclorice reprezen
tative ale căminelor culturale

Pe lîncjă casele de cultură din 
Sibiu, Mediaş, Agnita şi Dumbră
veni fiinţează ansambluri folclori
ce, în al căror repertoriu pot fi 
Intűnite jocuri populare specifice 
zonelor etnografice respective. A- 
ceste formaţii artistice de ama
tori sínt deosebit de bine cotate 
în cele mai îndepărtate colţuri 
ale judeţului şi în ţară, ducînd 
pretutindeni cu ele zestrea ines
timabilă a unor tradiţii folclorice 
reprezentative. Şi totuşi, fiindcă 
există întotdeauna loc pentru mai 
bine, în actuala etapă se simte 
nevoia impulsionării mişcării ar
tistice de amatori, nevoia creării 
unui curent ascendent, care să 
proiecteze, pe primul plan, rezer
vele de talent şi inventivitate, 
care să aducă pe scenele institu
ţiilor culturale un folclor neal
terat, un folclor de o autenticitate 
incontestabilă.

Centrul de îndrumare a creaţiei 
populare şi a mişcării artistice de 
masă are în atenţie revitalizarea 
unor ansambluri folclorice din co
mune cu vechi tradiţii. Ideea nu 
este nouă. Ea a existat şi înainte, 
dar după o oarecare angrenare a 
forţelor din cîteva centre de co
mună, lipsa de responsabilitate şi 
de pasiune, precum şi unele greu
tăţi trecătoare au dus la desfiin
ţarea lor, sau dacă nu, ele nu 
s-au păstrat decît sub forma cî- 
torva perechi de dansatori. Ori
cum, nu s-au mai putut afirma în 
viaţa spirituală a judeţului. S-au 
pus bazele unor ansambluri fol
clorice în Sadu, Răşinari, Miercu
rea Sibiului. Comunele sínt mari, 
bogate în folclor şi în oameni în
drăgostiţi de el. Bucuria de a ve
dea întreaga colectivitate săteas
că adunată la horă n-a pierit, 
după cum n-au pierit nici dorinţa

exteriorizării acestei bucurii, a 
redării ei prin dansuri care reali
zează acea uniune între muzică, 
mişcare şi culoare. Jocurile popu
lare nu trebuie să se piardă, nici 
să fie sărăcite prin stilizare. Po
luarea folclorului prin diverse 
influente trebuie oprită, şi ansam
blurile căminelor culturale o p i 
face. Ele sínt purtătoarele şi re
prezentantele unor zone folclori
ce cu vechi tradiţii, trăgîndu-şi 
seva direct din izvorul artei 
populare. în plus, pentru colecti
vitatea sătească, participarea la 
un concurs judeţean sau naţional 
este o cinste şi o mîndrie deose
bită. Existenţa ansamblurilor nu 
este condiţionată de ele, dar re
zultatele obţinute valorează enorm 
în conştiinţa oamenilor. Un suc
ces împinge tot ansamblul îna
inte, în vreme ce insuccesul poa
te uneori să ducă la destrămarea 
lui. Pasiunea instructorilor şi mo
bilizarea talentelor sínt două pro
bleme de o importanţă majoră. 
Instructorii sínt absolvenţi ai şco
lii populare de artă sau ai cursu
rilor de vară organizate de Cen
trul de îndrumare a creaţiei popu
lare şi a mişcării artistice de ma
să. Aceştia sínt sprijiniţi ori de 
cite ori este nevoie, atît în rea
lizarea spectacolelor cit şi în pre
zentarea lor în diferite localităţi.

In perioada care urmează exis
tă condiţiile cele mai bune pen
tru o activitate intensă, cu mulţi 
sorţi de izbîndă. Centrul de în
drumare a lansat o acţiune me
nită să pună pe picioare o for
maţie care nu cu mulţi ani în 
urmă era printre cele mai cunos
cute şi mai valoroase din judeţ. 
Este vorba de ansamblul de dan
suri populare al căminului cultu

ral din Arpaşul de Jos. Cei 40 
de dansatori, care-1 alcătuiau, nu 
aveau nevoie de multe prezen
tări. Vorbeau pentru ei numeroa
sele participări la diferitele con
cursuri precum şi spectacolele de 
înaltă ţinută artistică, între care 
„Romana“ şi „Coasa“, ieşite, par
că din vremurile imemoriale ale 
începuturilor noastre, încîntînd 
spectatorii. Dar, un eşec înregis
trat la un concurs a făcut ca an
samblul să dispară brusc din via
ta artistică a judeţului şi să se 
vorbească despre el doar la tim
pul trecut. Da, erau trei generaţii 
de dansatori de mare clasă. Şi 
dacă au fost odată, înseamnă că 
pot fi din nou printre cei buni. 
Dar trebuie pasiune şi mai ales 
muncă. Nimeni nu poate spune 
că nu sínt oameni pasionaţi în 
Arpaşul de Jos. înainte, preşedin
tele C.A.P., Aurel Dobrin, s-a 
ocupat de formaţia de dansuri, 
organizînd-o, mobilizînd-o şi ju- 
cînd alături de ceilalţi. Un grup 
vocal care a fost în mare vogă în 
vară, va întregi spectacolul, cînd 
acesta va prinde viaţă. Posibili
tăţile artiştilor din comună sínt 
mari. Anul trecut a fost jucat un 
obicei de şezătoare — „Cearta 
feciorilor“. El ar putea da culoare 
programului, făcîndu-1 mai com
plex, mai interesant. Săptămîna 
viitoare va avea loc o întîlnire 
cu oamenii talentaţi din Arpaşul 
de Jos o nouă şi serioasă încer
care de reconstituire a ansamblu
lui folcloric, mîndrîa de altăda
tă a comunei. Nu ne îndoim că 
în curînd se va auzi din nou de 
artiştii amatori din Arpaşul de 
Jós. Şi nu numai de ei.

GEORGE DAVID

Un tardiv „La Paloma“

tn  p a r tid a  a m ic a la

F. C. Şoimii Sibiu — Metalurgistul Cugir 4-2 (0-1)
Deoarece terenul din Cugir este 

suspendat, jocul din cadrul etapei a 
BCIV-a al divizionarei B Metalurgistul, 
va fi susţinut duminică pe stadionul 
Şoimii din Sibiu, în compania echi
pei Vulturii Textila Lugoj. Cugirenii 
au ţinut neapărat — pentru acomo
dare — să dispute meciul de pregă
tire de la mijlocul săptămînii, cu e- 
chipa sibiană de aceeaşi categorie 
pe terenul unde vor fi „gazde" în 
13 noiembrie.

Astfel, în faţa cîtorva sute de 
spectatori, am asistat la un meci în 
care sibienii, deşi au evoluat fără 
3 titulari (Vîrlan şi Munteanu ple
caţi la lotul selecţionatei diviziei B, 
iar Cîmpeanu în lotul echipei naţio
nale de juniori) s-au dovedit pînă la

urmă superiori adjudecîndu-şi vic
toria.

în primele 25 de minute, jocul este 
echilibrat dar cu faze mai mult la 
mijlocul terenului. Totuşi oaspeţii 
reuşesc în min 10 să deschidă sco
rul prin fostul sibian Soos. Deşi în 
finalul primelor 45 de minute Şoimii 
sínt cei care atacă, nu reuşesc să 
egaleze, şuturile lui Răduţă, Gabel, 
Ţurlea, neatingîndu-şi ţinta.

După pauză, sibienii acţionează 
mult mai decis, creează dese situa
ţii la poarta adversă, superioritate 
ce se concretizează prin punctele 
înscrise în ordine de Rubint (min. 
57), în urma unei lovituri de pe
deapsă de la 20 m, Ţurlea (min. 63), 
Floare (min. 66 şi 73). Oaspeţii re

duc din handicap (min. 85) prin Gh. 
Vasile.

F. C. Şoimii a folosit formaţia! 
Liebhardt (min. 46 Gavrilă) — Ru
bint (min. 68 Witmann — de la pro
prii juniori), David, Flichiş (min. 75 
Mihai), Judele (min. 46 Mihăilă de 
la „U“ Cluj) — Gabel, Răduţă — 
Schwartz, Teleşpan — de la Şcoala 
sportivă Sibiu (min. 46 Floare), Ţur
lea, Serfözö.

A arbitrat bine Mircea Ludoşan, 
ajutat de Dumitru Rada şi Samoilă 
Mîndrean.

GH. SASU

La C.A.P. Noul Român a fost amenajat şi dat in folosinţă un atelier de 
repansat stofe, undo lucrează 34 cooperatoare

Sportul nu este un scop
in sine

(Urmare din paß. I)
rate doar un început. Există încă 
neajunsuri în asigurarea unei miş
cări turistice de masă, care să cu
prindă întregul tineret. Propaganda 
turistică lasă încă de dorit. S-a 
neglijat adesea posibilitatea reali
zării unor acţiuni simple — drume
ţii, excursii de scurtă durată, ieşiri 
la „iarbă verde" însoţite de activi
tăţi educative — care să cultive 
plăcerea de a umbla, de a vedea, 
da a cunoaşte.

Multe dintre deficienţele semna
late puteau fi prevenite printr-o mai 
bună muncă organizatorică, printr-o 
colaborare mai eficientă între fac
torii cu atribuţii în mişcarea spor
tivă şi turistică. Puteau fi evitate 
suprapunerile diferitelor competiţii şi 
excursii, puteau fi înlăturate unele 
carenţe ce s-au manifestat în timpul 
desfăşurării diferitelor concursuri.

Organizaţia de tineret trebuie să 
găsească răspuns solicitărilor tine
rilor inclusiv în domeniul activităţii

turistice şi sportive. Pentru că spor
tul nu este un scop în sine. Edu
caţia fizică, sportul, turismul, miş
carea în aer liber,- înregistrîndu-se 
organic în ansamblul muncii educa
tive desfăşurate de organele şi or
ganizaţiile U.T.C. au devenit factori 
compensatori de o deosebită impor
tanţă pentru menţinerea sănătăţii, 
constituind în acelaşi timp mijloace 
preţioase în educarea multilate
rală a tineretului.

Comitetul judeţean Sibiu al U.T.C., 
organele şi organizaţiile U.T.C. au 
dus o activitate fructuoasă care a 
dat rezultate excelente. Aceasta nu 
exclude însă posibilitatea perfecţio
nării, a îmbunătăţirii stilului de mun
că, astfel Incit sportul şi turismul 
de masă să cîştige noi valenţe.

Există condiţii, există oameni bine 
pregătiţi şi inimoşi, există dorinţa 
de a se înlătura toate neajunsurile.

Avem certitudinea că intr-un viitor 
nu prea îndepărtat — sportul şi tu 
rismul vor fi practicate de toţi ti
nerii din judeţul nostru.

M odernizarea unor unităţi 
com ercia le

Buna servire a consumatorili r, sa
tisfacerea cerinţelor acestora prin 
modernizarea unităţilor şi buna lor 
aprovizionare sínt cerinţe de a că
ror rezolvare se ocupă cu consec
venţă I.C.S.L.M. Mediaş. în acest 
context, joi în localul fostului bu
fet expres a fost deschisă o nouă 
«altate de alimentaţie publică cu

autoservire. Dotată cu o linie mo
dernă de autoservire, avind un per
sonal calificat, unitatea pune la dis
poziţia consumatorilor în medie zil
nic peste 80 de preparate de bucătă
rie. Da menţionat, că in acelaşi timp 
pot servi masa 80 de persoane. Uni
tatea are programul zilnic între o- 
rele 6—22.

Secvenţe din spectacolul în premieră cu piesa „La Paloma“ de Christian Maurer
Foto: OTTO SCHMIDT

Proaspăta premieră oferită pu
blicului de secţia germană a tea
trului sibian. Un tardiv „La Pa
loma“ — în traducere uşor apro
ximativă, a marcat un succes cu 
totul remarcabil. Faptul relevă 
capacitatea artistică a unui co
lectiv harnic, precum şi viabili
tatea unui repertoriu care a in
clus nu o dată lucrări dramatice 
semnate de autori locali.

Constatarea de mai sus — de
loc protocolară — îşi află expli
caţia în valoarea deosebită a 
două elemente fundamentale ale 
spectacolului: textul şi oamenii 
care i-au dat existenţă scenică. 
Cred că nu greşim dacă — îm- 
prumutînd o expresie din cine
matografie — afirmăm că La Pa- 
lorna este un spectacol „de au
tor“. Aceasta nu numai pentru 
că Christian Maurer a scris pie
sa şi á pus-o în scenă (el asigură 
şi unul din roluri, în distribuţie 
dublă) ci, mai ales, pentru că 
intenţiile sale se simt, dirijate 
substanţial sau discret, conform 
unor opinii artistice bine limpe
zite în toate fibrele acestei pre
miere. Afirmaţia nu intenţionează 
să ştirbească cu nimic contribu
ţia tuturor factorilor creatori, ci, 
dimpotrivă, le reliefează posibili
tăţile de a închega o manifestare 
de valoare culturală colectivă 
prin înţelegerea şi servirea unor 
comandamente spectaculare ex
celent gîndite. Considerăm, deci, 
că una din explicaţiile acestui 
succes se află în valoarea com
plexă a textului. Autorul, cunos
cut mai ales ca poet, regizor, ac
tor de teatru, film şi televiziune, 
prezintă datele majore necesare 
unui bun dramaturg.

Un tardiv „La Paloma“ — co
medie în trei acte, şase tablouri, 
în mai multe dialecte ardeleneşti 
este subintitulată Pisica a mîncat 
apendicele. Primul titlu sugerînd 
regreta tîrzii în atmosferă de se
renadă şi cel de al doilea deli
berat „comercial“ definesc două 
intenţii ale textului, deplin reali
zate: prima, o intenţie de fond se

exprimă printr-un tablou social 
larg, actual, alcătuit din rezultate
le unei multiple investigaţii, cea 
de a doua, formală, nutrită de mij
loacele consacrate intru servirea 
comediei.

Intenţia de fond, tălmăcită prin
tr-o foarte largă deschidere a 
cîmpului problematic, face din 
La Paloma un depozit bogat în 
nuclee conflictuale, ceea ce de
notă o serioasă aplecare a dra
maturgului spre faptul de viaţă. 
Astfel, prietenia Palutz—Fronie,

trăieşte, cu personaje neconfec- 
ţionate, cu motivări solide ale ac
ţiunilor. Reuşita mi se pare o 
replică la adresa unor lucrări li
terara născute în zodia schema
tismului.

Cea de a doua intenţie, a mij
loacelor comicului teatral este a- 
limentată de forme savuroase, 
mînuite cu dezinvoltură. Zvonul 
cu şarpele înghiţit de Palutz — 
care constituie filonul de come
die al piesei — devine un bume
rang întors împotriva celor care

T E A T R U
drama tăcută a bătrînilor al că
ror unic fecior „s-a pierdut tn 
război“, regăsirea (după patru
zeci de ani 1) a cuplului Gerty— 
Daniel Shoger, necesitatea inte
grării într-o comunitate umană a 
cărei părăsire duce la falsitate şi 
vid, şi altele şi altele sínt pla
nuri posibil de dezvoltat în lu
crări dramatice independente. în 
această largă cuprindere proble
matică aflăm din nou certitudinea 
— exprimată de mulţi oameni 
luminaţi ai Transilvaniei — că 
singurul mod de evitare a dra
melor individuale sau colective îl 
constituie convieţuirea armonioa
să, abandonarea prejudecăţilor şi 
închistărilor sociale şi naţionale 
de reminiscenţă medievală şi în
tărirea cultului pentru un mod 
de viaţă sprijinit pe valorile rea
le ale umanităţii. Convieţuind 
secular românii şi saşii din aşe
zările transilvane şi-au împrumu
tat reciproc din cea mai bună 
zestre a lor, moduri de a lucra, 
a gîndi, a clădi şi a vorbi. în 
sprijinul acestui postulat, Chris
tian Maurer, bun cunoscător al 
satului şi oamenilor din Transil
vania, aduce în faţa spectatori
lor o lume în care trăim şi care

l-au lansat. Această anecdotă, 
căreia i se adaugă cele cu grebla 
şi cu cenuşa bunicii, sínt de lar
gă circulaţie şi încorporarea lor 
în text îi acordă frusteţea umo
rului popular. Confuzia, farsele 
declanşate spontan, jocurile de 
cuvinte, replica seacă, disimulă
rile, „teatrul în teatru" sínt po
sibilităţi pe care piesa La Paloma 
le oferă comicului.

Spuneam că explicaţia succesu
lui acestui spectacol se datorează 
întîlnirii dintre un colectiv bun 
cu un text bun. Omogenitatea 
trupei actoriceşti se datorează 
faptului că autorul a scris rolu
rile gîndindu-se la actorii care la 
vor împlini pe scenă. Iată un 
fapt bun, posibil deci şi în teatru. 
El a mers pînă acolo încît a con
ceput rolul Sofronie Dumitra pen
tru un actor de la secţia română, 
cunoscător al dialectului săsesc. 
Distribuirea lui Constantin Stă- 
nescu —e pe afiş Gaga Nietsch 
— a dat rezultatele scontate. Au
toritatea de comedian a actorului 
a creat un personaj deosebit, pi
toresc dar profund, un adevărat 
dispecer al fluxului de comedie. 
Dificil ca tehnică — actorul tre
buind să se exprime într-o îmbi

nare motivată psihologic, cînd să
seşte, cînd româneşte, rolul Fro
nie este onorat, pe măsura gene
rozităţii sale, de o interpretare 
căreia nu i se poate reproşa ni
mic. Gert Brotschi propune un 
Palutz aşezat, căruia, cu posibili
tăţile sale actoriceşti experimen
tate, Ii cenzurează atent expresi
vitatea, îi dozează gestul şi II 
reţine sigur în faţa tentaţiilor 
spre îngroşare. Agathe Kloos se 
dovedeşte şi de data asta o par
teneră ideală; rolul său (Tritz) 
mai puţin bogat in elemente de 
„succes la public“ avînd misiu
nea mai ales de a întreţine rela
ţia Palutz—Fronie, este rezolvat 
cu fidelitate artistică. Rosemarie 
Miiller şi Karin Fronius au fost 
entuziasmante: prima depăşeşte 
fără ezitare capcanele unui rol 
dublu (Tussy şi Gerty) creind 
două personaje distincte, cizelate 
meticulos; cea de a doua, o com
poziţie (Tratsche—Nik) vioaie, 
neobosită, adusă la expresivitatea 
celor mai mici amănunte. în ce
lelalte roluri, nici unul lipsit de 
importanţă (ne referim la distri
buţia din seara premierei, întrucît 
patru din roluri sínt dublate) au 
apărut: Heinrich Mildner şi Helga 
Maria Kinn; un cuplu pitoresc şi 
foarte precis, cu o plastică bina 
pusă la punct; Siegfried Sieg
mund, adaptat perfect rolului, 
Arne Konnerth, o apariţie tulbu
rătoare, servită inteligent de vo
ce, Franz Porsche, pitoresc, Hei- 
drun Kainzel, demaraj lent, dar 
integrată mai apoi nivelului valo
ric al spectacolului şi Werner 
Jainek căruia i-am recomanda 
mai mult curaj al nuanţelor.

Scenografia lui Harry Popescu 
contribuie la atmosfera dorită de 
regizor, completînd organic va
loarea spectacolului, oferindu-i 
un cadru deplin funcţional, rea
list, pigmentat cu subtile tente de 
umor, rezolvînd fără ostentaţie 
necesităţile de tradiţional şi mo
dern.

RAREŞ CORNEA

D I A L O G  C U  C I T I T O R I I
•  Salariatele mame, care îngrijesc 

copii în vîrstă de pînă la 6 ani şi 
nu beneficiază de creşe sau cămine, 
pot lucra jumătate normă. Timpul 
respectiv se consideră ca normă în
treagă la calculul vechimii în mun
că, la stabilirea duratei concediului 
de odihnă cît şi la plata alocaţiei 
de stat pentru copii. Indemnizaţia 
de concediu şi ajutoarele materiale 
pentru incapacitate temporară de 
muncă se calculează în funcţie de 
venitul şi respectiv salariul tarifar 
corespunzător la o jumătate normă. 
Deci, stimată tovarăşă Mioara Radu 
(Copşa Mică) beneficiaţi de conce
diul de odihnă ca şi colegele dv. 
de muncă, natural în funcţie de ve
chimea totală în muncă ce o aveţi.

•  Potrivit art. 160 (2) din Codul 
muncii, ucenicii au dreptul, ca şi an
gajaţii, la ajutoare materiale pentru 
incapacitate temporară de muncă, 
pentru prevenirea îmbolnăvirilor, 
refacerea şi întărirea sănătăţii, în 
caz de maternitate, în caz de deces. 
Ajutoarele se calculează în procen
taj de 85 la sută din indemnizaţia 
lunară şi se achită — de la 1 mar
tie 1973 — din fondurile de asigu
rări sociale de stat. Iată tovarăşă 
Mia Neagu (Sibiu) răspunsul la în
trebarea adresată redacţiei.

•  în vederea reconstituirii vechi
mii în muncă, stimate tovarăşe Can
did Sava (Mediaş), fiind angajat, ur
mează să cereţi aceasta prin comi
tetul sindicatului unde sînteţi anga
jat, indicînd 2 martori care au mun
cit în aceeaşi unitate şi în aceeaşi 
perioadă de timp şi care să facă do-

-  Pe teme juridice  -

vada In acest sens. Menţionăm că 
în cazul că nu aveţi cel puţin 10 
ani dovediţi cu acte, vechimea ast
fel reconstituită nu se calculează ca 
vechime utilă la stabilirea pensiei.

•  Intr-adevăr tovarăşe K. N. (Ag
nita) hotărîrea ce se dă de judecă
torie în litigiile privind desfacerea 
disciplinară a contractului de mun
că este supusă recursului la Tribu
nalul judeţean, cu excepţia contesta
ţiilor făcute de persoanele cu func
ţii de conducere, Ia care se referă 
art. 175, al. 1, lit. b, din Codul 
muncii şi care au fost date spre 
soluţionare organului administrativ

Ierarhic superior. In acest sens Ple
nul Tribunalului Suprem a statuat 
prin Decizia de îndrumare nr. 5 din 
27 septembrie 1973.

•  Ministerul Muncii, cu nr. 65 500 
din 9 noiembrie 1973 precizează: 
„Faţă de prevederile art. 72 din Co
dul muncii şi art. 81 din Legea 14/
1972, dat fiind principiul că legea, 
fără o menţiune expresă, operează 
numai pentru viitor, şi ţinînd seama 
de faptul că prin reglementările a- 
mintite se stabilesc condiţii şi îm
prejurări noi, în sensul că se men
ţine contractul de muncă cu unita
tea în oare cel în cauză este înca
drat, în calculul vechimii neîntre
rupte în aceeaşi unitate, urmează a 
se lua numai perioadele de îndepli
nire a stagiului militar a salariaţilor 
încorporaţi după data de 1 martie
1973, data intrării în vigoare a nou
lui Cod al muncii“. Iată răspunsul 
la întrebarea pusă de dv. tovarăşe 
George Popa (Cisnădie), care de alt
fel Interesează un grup mai mare 
de salariaţi.

CAIUS CONSTANTINESCU
consilier juridic

CINEMA
SIBIU: PACEA:

O afacere pe
cinste (orele 9,00; 11,30; 14,00; 16,30; 
19,00; 21,00); ARTA: Infailibilul Raf
fles (orele 10,00; 12.00; 14,30; 16,30; 
18,30; 20,30); TINERETULUI: Alear
gă repede, aleargă liber (orele 10,00; 
12,00; 14,30; 16,30; 18,30; 20,30); 7 
NOIEMBRIE: Căldura mîinilor tale 
(orele 10,00; 14,00; 16,00; 18,00 şi 
20 ,00 ) .

MEDIAŞ: PROGRESUL: Urmărire 
la Amsterdam (orele 9,00; 11,15;
14,00; 16,30; 19,00; 21,15); TINERE
TULUI: Amintiri din copilărie (orele 
10,00; 16,30; 18,30; 20,30).

CISNĂDIE: POPULAR: Şapte zile 
(orele 11,00; 16,00; 18,00 şi 20,00).

AGNITA: 8 MAI: Organizaţia (o-
rele 16,00; 18,00 şi 20,00).

DUMBRĂVENI: 7 NOIEMBRIE: 
Aventurile lui Babuşcă (orele 18,00 
şi 20,00).

OCNA SIBIULUI: Ciprian Poron: 
bescu, seriile 1 şi II (orele 17,00 şi 
20,00).

BAZNA-BĂI: tn trecere prin Mos
cova (orele 17,00 şi 19,00).

Ca dispoziţia dv.
APOLDU DE SUS: 23 AUGUST: 

Vara bărbaţilor (orele 17,00 şi 19,00).

□ TELEVIZIUNE
9,00 — Curs de 

limbă franceză. 9,30 
— Curs de limbă rusă. 10,00 
— Telex. 10,05 — Avanpre
mieră. 10,10 — Album coral.
10,20 — Reflector. 10,35 —
Publicitate. 10,40 — Vîrstele pe
liculei. 12,00 — Telejurnal.
16,00—17,00 — Teleşcoală. 17,30 
— Curs de limbă engleză. 18,00 — 
Telex. 18,05 — Tragerea Loto. 
18,15 — La volan. 18,30 — Sta
dion. 18,50 — Revista economică 
T.V. 19,20 — 1001 de seri. 19,30 
— Telejurnal. 20,00 — Cîntecul 
săptămînii. 20,05 — Baladă pen
tru acest pămînt. Cheile Turzii. 
20,20 — Publicitate. 20,25 — Pa
noramic ştiinţific. 20,50 — Film 
artistic. 22,15 — 24 de ore.

TEATRU
_______  La Teatrul de stat
1 din Sibiu are loc as

tăzi, ora 19,30, spectacolul cu piesa 
La Paloma, abonament D, susţinut 
de actori ai secţiei germane.

fampaa!
Centrul meteorologic Sibiu comu

nică: vreme rece cu cerul variabil. 
Izolat, va ploua slab, iar Ia munte 
va ninge. Vîntul va sufla potrivit 
din sectorul nord-vestic. Temperatu
rile minime vor fi cuprinse între mi
nus 3 şi plus un grad, iar cele ma
xime vor oscila între 6 şi 8 grade.

în ziua ide 27. noiembrie 1973, ora 8, la sediul între
prinderii I.C.S. Mărfuri industriale — biroul comer
cial din Sibiu, Piaţa Unirii nr. 4, se vor vinde prin 
licitaţie publică un număr de 4 autoturisme.

Caracteristicile şi preţul de începere al licitaţiei, pre
cum şi adresele la care pot fi văzute autoturismele, 
sínt afişate la sediul I.C.S. Mărfuri industriale din Sibiu,
Piaţa Unirii nr. 4. .................

Relaţii suplimentare la sediul întreprinderii, biroul 
comercial sau telefon 1 21 15.

CS

întreprinderea de 
confecţii „Steaua roşie

Sibiu
ANGAJEAZĂ U RG EN T:

— 3 fochişti calificaţi pentru exploatare cazane 
aburi medie presiune.

Informaţii suplimentare la biroul personal-învăţl- 
mînt-salarizare, telefon 2 00 31.

întreprinderea de 
construcţii şi m ontaje 

conducte m agistra le  
Braşov, s ta ţia  de utilaj 

transport M ediaş
ANGAJEAZĂ URGENT 

— conducători auto

Fabrica de ciorapi 
„7 Noiembrie“ Sibiu

recrutează de urgenţă fete 
— vîrsta 16—18 ani — 
pentru calificare prin uce
nicie la locul de muncă, 
cu durata de 2 ani, în me
seria de tricoter ciorapi.

Mica publicitate
CUMPĂR cărucior pentru invalid. 

Str. Tribunei nr. 2, Suciu Florica.

CAUT femeie îngrijire copil. Hi
podrom, bloc 24, apartament 50, 
Badea.

DORESC schimb locuinţă din Pe
troşani în Sibiu. Informaţii Sibiu, 
str. Avram Iancu nr. 11, Ion Opriş.

OFER cameră, bucătărie, depen
dinţe, pentru apartament bloc. Sibiu. 
Relaţii 9 Mai 54, Lungu.

PIERDUT Hamba, iapă roşie, al
beaţă ochiul stîng. Adresaţi Hamba, 
Beclerean Mircea. Bună recompensă.

PIERDUT legitimaţie nr. 7 387, eli
berată de „Flamura roşie“ Sibiu pe 
numele Munteanu Vasile. O declar 
nulă.

VÎND sufragerie lemn nuc cu tur
nir stejar, stil vechi, motoretă Ma
net şi Carpaţi, proteză auditivă. Si
biu, str. Lupeni 88 A, orele 15—18.

VIND radio auto Blaupunkt. Tele
fon 7 26 40.

VÎND maşină tricotat pulovere, 
Diamant 4/60. Răşinari 873.

VÎND casă şi curte In Poiana Si
biului nr. 1031, poziţie de colţ. In
formaţii Popa loan, Veştem nr» 26,
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Programul de educaţie comunistă -  
un îndreptar de inestimabilă valoare 

în munca comuniştilor
§  4  sp orit ro lu l e d u c a t ir  a l  a d u n ă r ilo r  g e n e r a le  d  In te r e sa n te  
d iscu ţii c o lec tiv e  d e  ca z  0  E fectu l tu tu ror  a c ţ iu n ilo r :  în tă r ir e a  

re sp o n sa b ilită ţ ii co m u n iste , a  co m b a tiv ită ţii r e v o lu ţio n a re

întregul program de educaţie ela
borat de partid în urmă cu doi ani 
a fost îndreptat spre factorul OM, 
spre dezvoltarea personalităţii lui 
armonioase, creatoare, revoluţionate, 
spre afirmarea tot mai puternică în 
viaţa noastră socială a principiilor 
eticii şi echităţii socialiste. Acest 
sens fundamental, acest obiectiv ma
jor al partidului a declanşat şi ca
nalizat întregul arsenal de forme şi 
metode ale muncii politico-ideologice 
şi cultural-educative, spre înfăptui
rea lui. Ei au fost conştienţi că mun
ca de făurire a omului nou, con
structorul noii societăţi nu este de
loc uşoară, că eforturile trebuie do
zate pe o lungă perioadă de timp 
şi că, aşa cum sublinia tovarăşul 
Nicolae Ceauşescu în expunerea la 
Plenara C.C. al P.C.R. din 3—5 no
iembrie 1971, întregul sens al mă
surilor luate__ „nu se poate realiza
printr-o hotărîre, că necesită o imin- 
că foarte îndelungată şi perseveren
tă în toate sectoarele de activitate".

Şi se poate spune — experienţa 
celor 2 ani ne-a demonstrat-o din 
plin, că programul partidului de edu
caţie comunistă a devenit programul 
de lucru al tuturor organelor şi or
ganizaţiilor de partid al fiecăruia 
dintre noi şi înfăptuirea lui neabă
tută a interesat într-un înalt grad 
răspunderea morală a tuturor fac
torilor educativi. Adresîndu-ne unor 
secretari de comitete de partid pen
tru a ne releva modul în care au 
fost aplicate în viaţă sarcinile pri
vind intensificarea muncii politico- 
ideologice şi cultural-educative, pro
priul plan de măsuri pe această li
nie, ne-am dat seama că la nivelul 
acestor comitete se desfăşoară o 
muncă susţinută pentru ca aceste 
planuri de măsuri să fie întregite, 
pentru a găsi căile cele mai efici
ente în acţiunile de viitor în sensul 
întronării în fiecare colectiv a nor
melor comuniste de muncă şi viată, 
a principiilor eticii şi echităţii so
cialiste. „Fiind conştienţi că în a- 
ceastă nobilă muncă de educaţie co
munistă un rol primordial le revine 
organelor şi organizaţiilor de partid 
— ne spunea Ion Loloiu, secretarul 
comitetului de partid de la „Flamura 
roşie“ — Sibiu, strădania noastră a 
fost îndreptată spre crearea în toate 
organizaţiile de partid a unui cli
mat general de muncă şi educare 
în spirit revoluţionar, combativ, al 
fiecărui membru de partid. Şi a- 
ceastă activitate pentru dezvoltarea 
conştiinţei socialiste, pentru întări
rea responsabilităţii comuniste a fie
cărui membru de partid, nu şi-a în- 
tîrziat roadele. In acest sens, primul 
mare efect l-a constituit sporirea ro

lului educativ al adunărilor gene
rale. S-a întronat în toate organiza
ţiile noastre de bază un climat de 
deplină responsabilitate, mai întîi 
faţă de muncă, adunările de partid 
transformîndu-se în puternice şcoli 
de educaţie comunistă. După ce co
misia economică a comitetului de 
partid a realizat o serie de studii 
interesante cu privire la îmbunătă
ţirea calităţii producţiei, la folosirea 
raţională a timpului de lucru, etc., 
după ce concluziile acestor studii 
au fost prezentate în adunările de 
partid în forme interesante (grafice, 
filme), evidenţiindu-se cazurile de 
neglijenţă, de nepăsare, de abatere 
de la normele eticii muncii, comu
niştii au combătut aceste abateri, de- 
monstrînd un spirit combativ, revo
luţionar, pentru întronarea normelor 
de viaţă comunistă. Ba, mai mult, 
cu o lună în urmă organizaţiile de 
bază nr. 1, 2, 3 si 7 au «naüzar cu

mare responsabilitate preocuparea 
comuniştilor pentru întărirea disci
plinei de producţie in cadrul sec
ţiilor, ocazie cu care au fost corn- 
hătute abaterile grave de la normele 
moralei comuniste ale lui loan Din- 
cuţă şi Roth Ion Mihail, sau abate
rile de la disciplina muncii ale lui 
Kloos Zoppel“. Vorbindu-se, de ase
menea, de acţiunile întreprinse pen
tru traducerea în viaţă a programu
lui ideologic al partidului. Victoria 
Găldeanu, secretara comitetului de 
partid de la întreprinderea „7 No
iembrie" Sibiu, ne-a declarat: „în 
întronarea în toate locurile de pro
ducţie a normelor de etică şi echi
tate socialistă, cred că un mare rol 
l-au avut în unitatea noastră dez
baterile colective de caz". Organi
zaţiile noastre de partid au făcut 
dovada unei înalte responsabilităţi şi 
conştiinţe socialiste, prin punerea în 
discuţie a tuturor cazurilor defici
tare şi mai ales prin luarea unor 
măsuri eficiente, imediate, pentru în
dreptarea stărilor de fapt. Dar să 
exemplificăm. Ion Cîmpeanu,, a în- 
tîrziat de mai multe ori de la pro
gram. Ba mai mult, atunci cînd o 
altă salariată a sustras nişte cio
rapi, pentru a nu fi prinsă, i-a „trans
mis“ lui Ion Cîmpeanu, ciorapii fiind 
găsiţi asupra lui. In acest mod el a 
căutat să acopere necinstea, dind 
dovadă de multă laşitate. Iată de 
ce organizaţia de bază nr. 10 a luat 
în discuţie acest Caz, sancţionîndu-1 
pe merit. Sau un alt caz: Maria

Bărbat, lucrînd la remaiat şi-a în
suşit manopera pentru categoria a 
Il-a, deşi ea lucra cu ciorapi de ca
tegoria X. Un mod ruşinos de însu
şire a unor venituri nemuncite, sanc
ţionat şi el cu promptitudine de că
tre membrii de partid din organiza
ţia de bază nr. 2. Dar, n-aş vrea să 
mă înţelegeţi greşit. Studiile colec
tive de caz în organizaţiile noastre 
de partid nu s-au îndreptat numai 
asupra indisciplinei. Comuniştii din 
secţii au dat dovadă şi dovedesc în 
continuare mare responsabilitate faţă 
de problemele producţiei. Astfel, 
constatîndu-se că absolventele de 
şcoală profesională se încadrează 
mai greu în cerinţele calitative ale 
muncii, răspunzind iniţiativei „Prie
tenul noului angajat", comunistele 
din organizaţiile de bază nr. 2 şi 5 
au hotărît în adunarea generală să 
ia fiecare, spre „educare" cite o 
tînără nou angajată. Şi rezultatele 
au fost deosebit de pozitive. Tine
rele Angela Rădac, Maria Ivan, Ma
ria Apolzan, Sorită Şchiau, ajutate 
de comunistele Maria írom, Ana Bre- 
zaie, Lucreţia Bîrsan, Maria Stanciu, 
au devenit de acum, muncitoare de 
nădejde. Şi exemple de acest gen 
am mai putea da. Despre inestimă- 
rile valoroase ale programului de 
educaţie comunistă a membrilor de 
partid, a tuturor oamenilor muncii, 
despre activitatea desfăşurată pentru 
traducerea lui în viaţă ne-a vorbit 
şi inginerul Ion Gogoaşe, secretarul 
comitetului de partid de la I.P.L. 
„Efectul materializării planului nostru 
de măsuri a fost şi este întărirea 
responsabilităţii comuniste, a com
bativităţii revoluţionare. Comuniştii 
din cele 7 organizaţii de bază s-au 
mobilizat imediat pentru valorifica
rea superioară a masei lemnoase. 
Avînd cîteva scăpări pe linie de ca
litate, membrii de partid s-au mo
bilizat îndreptînd lucrurile. S-a for
mat o opinie de masă împotriva ten
dinţelor de nepăsare, de risipă, de 
absentare nemotivată de la lucru etc.“ 

Noi am enumerat aici doar cîteva 
acţiuni ale comitetelor de partid a- 
mintite. menite a da viaţă progra
mului de educaţie comunistă de for
mare a omului nou. Ele sínt desi
gur mult mai multe, şi chiar dacă 
încă n-au avut loc şedinţe cu acti
vul pentru a se analiza traducerea 
în viaţă şi reactualizarea propriilor 
programe de măsuri, acţiunile pe 
această linie au determinat sporirea 
rolului educativ al adunărilor gene
rale, creşterea responsabilităţii oa
menilor, întronarea la locurile de 
muncă a normelor eticii şi echităţii 
socialiste.

ALEXANDRU GRAD

Magazinul „Ciocirlia“ -  str. Nicolae Bălcescu din Sibiu -  specializat in 
Instrumente muzicale, este vizitat zilnic de un mare număr de cumpărători

Despre d is c u ţii...
Pentru a spori puterea de con

vingere, pentru a susţine mai e- 
ficient cauza calităţii produselor 
s-au instaurat în practica colecti
velor de muncă unele forme de 
muncă bune, dar care duc uneori 
la un oarecare fel de birocratism 
şi la o întîrziere a rezolvării, a 
intervenţiei. Se fac astfel mese 
rotunde cu produsele defecte în 
faţă, dar lipsesc de la aceste me
se rotunde, de la aceste discuţii 
cu noncalitatea în faţă, cei vino
vaţi. Nu fac altceva în prezent 
decit să susţin ideea unui munci
tor care mi-a declarat că înainte 
ca piesa defectă să ajungă la 
masa „discuţiilor" e bine ca mai
strul, sau controlorul de calitate, 
sau un altul îndatorat s-o facă, 
să pună mina pe ea, să i-o arate 
autorului pe loc, dacă e nevoie, 
să atragă atenţia şi tovarăşilor de 
muncă pentru a nu cădea in a- 
ceeaşi greşeală. De acord. Ne 
păstrăm astfel mai aproape de 
acţiune, intervenim mai prompt 
şi nu aşteptăm discuţiile, ca abia 
după aceea să schimbăm stările 
de fapt.

D. DIMITRIE

ÎNNOIREA PR O D U C ŢIE I-
in consens cu cerinţele economiei 
şi exigenţele tehnicii contemporane

Paralel cu realizările prevederilor 
de plan, colectivele de muncă din 
întreprinderile industriale au depus 
un interes deosebit pentru reînnoirea 
produselor. Această latură calitativă 
a muncii de concepţie prezintă o 
curbă ascensionată şi cu tendinţa 
de a urca în etapele următoare noi 
trepte. Comparativ cu trim. II. 1973 
cînd ponderea produselor noi şi re- 
proiectate ocupa peste 29% din to
talul producţiei globale, la sfîrşitul 
trim. III această pondere s-a ridicat 
pînă la 37,7%, ceea ce denotă o 
preocupare intensă din partea uni
tăţilor pentru „întinerirea" produse
lor destinate atît producţiei cit şi 
consumului populaţiei.

Trebuie menţionat aportul deose
bit adus de unele unităţi în această 
direcţie, unităţi la care ponderea 
produselor reînnoite în totalul pro
ducţiei fabricate depăşeşte cu mult 
media obţinută pe judeţ. La între
prinderea „Independenţa“ Sibiu a- 
ceastă prevedere se ridică la peste 
47%, la întreprinderea de piese auto 
Sibiu — 42,1%, întreprinderea
„Automeoanica" Mediaş — 66,4%, 
întreprinderea mecanică Sibiu — 
62,3%, întreprinderea de prelucrarea 
lemnului Sibiu — 75,2%, „Liberia-»' 
tea“ Sibiu 86,6%, „Steaua roşie" Si
biu — 79,3%, „7 Noiembrie“ Sibiu 
— 59,7% şi altele.

Prevederile de plan în asimilarea 
de produse noi în diferite faze — 
proiect de execuţie, prototip, omo
logare, pregătirea fabricaţiei şi pu
nerea în fabricaţie — au fost reali
zate în proporţie de 115%.

Dintre produsele asimilate trebuie 
să menţionăm autobasculanta de 17 
tone şi cea cu motor Diesel, cele 
4 tipuri de prese cu excentric pen
tru fabricaţie de rulmenţi, furgon 
izoterm frigorific, modele noi de ţe
sături, confecţii, tricotaje, încălţă
minte, covoare pluşate interţesute 
cu greutate redusă, covoare pluşate 
cu conţinut de lină fină şi altele. 
Aceste produse, ca şi altele asimi
late colorează puternic gama pro
duselor destinate exportului sau con
sumului intern pentru populaţie, 
creează premise pentru o desfacere 
cît mai rapidă şi generează condiţii 
pentru mărirea vitezei de rotaţie a 
mijloacelor financiare.

Cu toate rezultatele bune obţinute 
mai există şi unităţi la care se con
stată o palidă preocupare în proce
sul de reînnoire a producţiei şi care, 
cu siguranţă vor avea dificultăţi în 
desfacerea produselor sau vor avea 
de înfruntat unele decalaje de cali

tate faţă de produsele similare exe
cutate de alte întreprinderi din ţară 
sau din străinătate. Ponderea de 
17,9% a produselor noi la întreprin
derea „8 Mai" Mediaş denotă că 
unitatea nu ţine pas cu cerinţele 
consumatorilor în realizarea unor 
modele noi de încălţăminte. Acelaşi 
lucru se constată şi la întreprinde
rea utilaje şi piese schimb Sibiu, 
unde ponderea produselor noi se 
ridică numai la 14,8%, la întreprin
derea „Emailul roşu" Mediaş, 24,4%. 
Remarca este valabilă şi pentru în
treprinderea „Victoria“ Sibiu, între
prinderea „Progresul“ Orlat, între
prinderea „Dumbrava" Sibiu, între
prinderea bere-amidon-glucoză Sibiu 
şi altele.

Legat de activitatea reînnoirii pro
ducţiei trebuie să arătăm că timpul 
acordat unor faze de asimilare este 
lung şi în unele cazuri nu se fina
lizează datorită neîndeplinirii unor 
parametri de calitate impuşi de ce
rinţele pieţii.

La finele trimestrului III nu s-au 
realizat 24 de produse datorită di
feritelor cauze, obiective şi subiec
tive, dar care conduc la ideea că 
există deficienţe atît în optica pro
iectării unui nou produs, a acordării 
unui timp prea îndelungat unor faze, 
cît şi în încheierea de contracte de 
colaborare pentru realizarea unui 
produs, sau în lipsa de urmărire a 
acestor produse" pe plan mondial în 
vederea comparării cu noul produs 
prevăzut a intra în preocupările în
treprinderii şi apoi in procesul de 
fabricaţie în serie.

La Centrala industrială a gazului 
metan Mediaş, produsul filtru colec
tor pentru suspensii solide a fost 
oprit de a se mai executa deoarece 
prototipul, în urma experimentării, 
nu a dat rezultatele dorite. Din lipsă 
de materiale din colaborare la a- 
ceeaşi centrală nu s-a putut omologa 
instalaţia pentru supravegherea auto
mată a încălzitoarelor de gaze. Da
torită unei colaborări defectuoase 
dintre întreprinderea „Independen
ţa" Sibiu şi Grupul industrial pe-

O interesantă lecţie de educaţie 
patriotică a tineretului şcolar a fost 
realizată Ia liceul „Gheorghe Lazăr“, 
anul I, D, diriginte — procesor Ni
colae Suciu. La ora de dirigenţie 
a fost invitat să le vorbească ele
vilor cunoscutul scriitor Paul Con
stant. Cu această ocazie, in clasă, 
a fost organizată o expoziţie cu lu
crările scriitorului — proză, teatru, 
poezii. Pe tablă, elevii au scris poe
zia „îndemn" din volumul autorului 
„Ceasuri ostenite“.

trol Piteşti, nu s-a putut realiza faza 
de omologare la filtrul tambur cu 
vacuum. Aceeaşi cauză, protagonişti 
de astă dată fiind alţi parteneri, a 
condus la nerealizarea produsului 
semiremorcă furgon pentru autotrac
tor sau autospeciala pentru contro
lul prevenirii incendiilor aflate în 
programul de fabricaţie al întreprin
derii „Automeoanica“ Mediaş. Legat 
de problema colaborării sau a apro
vizionării cu unele subansamble tre
buie să menţionăm că nu s-a putut 
pregăti fabricaţia la produsul presă 
hidraulică de ambutisat, redresat şi 
montat de 100 tf. la întreprinderea 
mecanică Sibiu. Datorită neprimirii 
de subansamble şi a pieselor tur
nate prin colaborare, întreprinderea 
utilaje şi piese de schimb Sibiu nu 
a putut să-şi finalizeze peste 10 pro
duse aflate în diferite faze de asimi
lare — maşina de formatizat PAL, 
circular de secţionat covor aşchii, 
diferite foarfeci ghilotine cu tăiere 
pentru furnire şi altele. Aceeaşi 
„soartă* au avut-o moara pentru 
măcinat materiali plastic şi maşina 
de danturat freze pentru ace de cu
sut şi limbi de stilou de la între
prinderea „Flamura roşie" Sibiu.

Aceste deficienţe care s-au tradus 
în nerealizarea unor faze a produ
selor prevăzute a fi asimilate tre
buie să fie analizate în modul cel 
mai competent de către colectivele 
de muncă ale acestor unităţi şi 
abordate prin măsuri operative de 
remediere în vederea realizării pla
nului.

Avînd în vedere rolul unor pro
duse în activitatea de viitor ca mij
loace de producţie pentru alte uni
tăţi angrenate în realizarea planu
lui — se impune ca execuţia priori
tară a acestor utilaje şi maşini să 
se facă în cele mai bune condiţiuni 
şi la caracteristicile tehnice impuse 
de tehnică, de realităţi.

BORIS ROtARU,
GAVRIL HEBRIŞTEAN

de la Direcţia judeţeană ds 
Statistică Sibiu

întilnirea a oferit prilejul unui 
dialog cald al scriitorului cu elevii, 
despre trecutul eroic al poporului 
nostru, despre valorile lui spirituale, 
despre oglindirea acestora în litera
tură, despre măiestria de a fi scrii
tor. Scriitorul Paul Constant a sem
nat apoi autografe solicitate de 
elevi la cărţile „Primăvară, focuri 
şi gloanţe“ şi „Volburi peste 
veacuri“, ultima apărută în librării 
în aceste zile.

Ora d e  dirigenţie

0 comisie pe probleme şi...problemele“ ei
Constituite şl funcţionînd în ca

drul Consiliului de control munci
toresc al activităţii economice şi so
ciale, de pe Ungă comitetul oame
nilor muncii din unităţile 'economi
ce, comisiile pe probleme formate 
din muncitori, maiştri, tehnicieni, 
ingineri şi economişti — sínt che
mate să rezolve operativ şi cu ma
ximum de eficienţă unele probleme 
ce le ridică activitatea productivă, 
astfel încît munca colectivului de 
salariaţi să se desfăşoare în bune 
condiţiuni. Reuşesc însă, în totali
tate, aceste comisii să vină în în- 
tlmpinarea producţiei, soluţionînd 
cu competenţă şi la timp proble
mele? . , ,

O analiză întreprinsă la nivelul 
întreprinderii mecanice a agricultu
rii şi industriei alimentare din Si
biu relevă aspecte pozitive în acest
sens. _

Aici, după cum ne informa Petru 
Militaru, secretarul organizaţiei de 
bază, problemele ridicate de comu
nişti în adunările generale de par
tid sau de ceilalţi salariaţi în gru- 
pale sindicale, constituie obiectivele 
nr. 1 ale activităţii comisiilor. Mo
tivaţia este foarte simplă: atunci 
cînd se reclamă un neajuns, de că
tre cei care îşi desfăşoară nemijlo
cit activitatea în secţiile de produc
ţie înseamnă că numai înlăturarea 
lui’, operativă si cu eficacitate poate 
qenera rezultate bune.

Desprindem din cele relatate ca, 
de fapt, prin această cunoaştere şi 
dezbatere In faţa colectivităţii, a 
problemelor care stînjenesc bunul

mers al lucrărilor nu se urmăreşte 
altceva decît ridicarea nivelului de 
înţelegere şi conştiinţă al salariaţi
lor astfel încît fiecare neajuns, indi
ferent de locul unde s-ar manifesta 
el, să fie interpretat ca o piedică 
în calea bunului mers al activităţii 
întregului colectiv de muncă. De 
aceea semnalarea şi luarea de mă
suri pentru înlăturarea lui trebuie 
să constituie o problemă a tuturor. 
Este semnul înţelegerii depline a 
dublei calităţi a oamenilor muncii 
— de proprietari şi producători ai 
mijloacelor de producţie.

Mergînd pe firul lucrurilor ne-am 
oprit, pentru a vedea stilul de mun
că, la una din cele cinci comisii ale 
întreprinderii. Am ales, şi nu întîm- 
plător, comisia pentru calitatea pro
ducţiei. Nu intîmplător, pentru că 
acest aspect, calitatea — constituie 
una din problemele cheie ale între
prinderii, problemă cu care se con
fruntă puternic colectivul de aici. 
„Cel mai mult ne-a dat de lucru 
montajul. Acolo a fost greul. Nimic 
mai adevărat că şi în alte compar
timente de activitate aveam . . .  pro
bleme. Dar cele de la montaj, le 
întrecea pe toate. De aceea, din ia
nuarie, de cînd ne-am constituit, 
membrii comisiei pe care o coordo
nez s-au aplecat cu toată atenţia şi 
ingeniozitatea lor asupra acestei sec
ţii'" — ne spune ing. Johann Göbel, 
preşedintele comisiei. Şi, în conti
nuare, aflăm că din cauza montaju
lui multe utilaje fabricate în între
prindere „cădeau* în timpul exploa
tării şi tocmai în perioada de ga

ranţie. Acum, în urma măsurilor lu
ate, neajunsurile au fost înlăturate, 
iar calitatea produselor nu mai con
stituie o . . .  problemă. Mărturie stau 
rezultatele obţinute în cele nouă 
luni ala anului. Faţă de aceeaşi pe
rioadă a lui '72, cheltuielile pentru 
remedierea, în termen de garanţie, 
a utilajelor au scăzut cu 40 la sută.

Iată o cifră care spune mult. O 
cifră a cărei semnificaţie depăşeş
te graniţele efortului fizic, invitînd, 
ori de cîte ori apare ea în discuţie, 
la o introspecţie asupra măsurilor 
luate. O facem, convinşi că exem
plul I.M.A.I.A. Sibiu este demn de 
a fi urmat. In primul rînd s-a acţio
nat asupra reorganizării atelierului 
de montaj motor şi a atelierului de 
montaj motocompresor, pentru îm
bunătăţirea condiţiilor de lucru ale 
muncitorilor şi pentru permanenti
zarea lor. Apoi, măsurile au fost în
dreptate în direcţia pregătirii pro
fesionale a executanţilor şi a specia
lizării lor, fără a scăpa din vedere 
acţiunile cu caracter educativ, de 
conştientizare a muncii şi a rezulta
telor ei. De pildă, dacă un anume 
utilaj „crea" neplăceri beneficiarilor 
,în timpul folosirii Iui, pentru reme
dierea lor era trimis tocmai omul 
care l-a montat. Acolo, la faţa locu
lui, acesta avea posibilitatea să va
dă „pe viu“ ce înseamnă lucru de 
slabă calitate. Totodată, echipa ie 
service, care deservea întreprinde
rea s fost desfiinţată, oamenii pu
ţind fi trecuţi direct în producţie.

Am relatat succint aceste aspecte 
pentru a puncta doar momentele u-

nei ample acţiuni desfăşurate la ini
ţiativa comisiei şi sprijinită de orga
nizaţia de bază şi comitetul oame
nilor muncii din uzină. De fapt ac
ţiunea mai sus amintită nu este sin
gura. Reducerea substanţială a nu
mărului remedierilor, în garanţie, a 
utilajelor se datorează şi altor cau
ze, tot atît de importante. Bunăoară, 
pornind de la principiul că orice 
problemă care creează. . .  probleme 
muncitorilor trebuie înregistrată şi 
rezolvată, comisia pentru calitatea 
producţiei, în colaborare cu specia
liştii compartimentului C.T.C., a în
tocmit un plan de măsuri pentru îm
bunătăţirea activităţii de C.T.C. şi 
un plan de măsuri, separat, pentru 
îmbunătăţirea calităţii produselor. Şi, 
după cîte aveam să observ, aceste 
planuri nu au rămas doar simple 
măsuri înşirate pe hîrtie, ci s-au 
transformat în autentice programe 
de lucru. Că este aşa ne-o demon
strează şi „perspectivele" comisiei. 
După cum ne informau membrii ei, 
comisia şi-a propus, printre altele, 
ca în viitor să acţioneze cu mai 
multă fermitate şl mai în profunzi
mea lucrurilor. De aceea, de acum 
în colo, pentru rezolvarea mai ope
rativă a problemelor ridicate de 
muncitori, atunci cînd un cadru teh
nic este numit să ducă pînă la capăt 
o anume sarcină, el este ajutat — 
secondat, am putea spune — de cel 
care a ridicat problema. Astfel sínt 
înlăturate eventualele discuţii ce pot 
apărea ulterior şi chiar tergiversa
rea rezolvării #1.

V. BARBU Toamnă sibiană Foto: FRED NUSS

Vizita unei delegaţii 
de activişti ai P.C.U.S. 

în judeţul nostru
O delegaţie de activişti ai 

P.C.U.S., condusă de tovarăşul 
Gustov Ivan Stepanovici, membru 
supleant al C.C. al P.C.U.S., ad
junct al preşedintelui Comitetului 
Controlului de partid de pe lingă 
C.C. al P.C.U.S. care, la invitaţia 
C.C. al P.C.R. face o vizită în 
schimb de experienţă în ţara 
noastră, a fost ieri oaspetele ju
deţului Sibiu.

Delegaţia a fost primită la Co
mitetul judeţean de partid de to
varăşul Vasile Bărbuleţ, secretar 
al Comitetului judeţean Sibiu al 
P.C.R. în cursul zilei, oaspeţii au 
vizitat Muzeul Brukenthal, Casa 
de cultură a sindicatelor din Si
biu şi cooperativa agricolă de 
producţie din Ocna Sibiului.

Informaţii
culturale

O Miercuri în sala căminului 
cultural din comuna Dirlos, Nico- ;i 
lae Presecan, vicepreşedinte al ii 
Comitetului judeţean de cultură ţ 
şi educaţie socialistă a prezentat I 
expunerea „Semnificaţia politică i 
a vizitei tovarăşului Nicolae ţ 
Ceauşescu în 6 ţări din America ij 
Latină". Au fost arătate rezulta- I 
tele politice ale vizitei, acordu- j 
rile de cooperare şi colaborare « 
economică multilaterală, precum j 
şi perspectivele cooperării în do- 1 
meniile ştiinţei, culturii şi învă- •( 
ţămîntului. în încheiere, elevii |  
Şcolii generale din localitate au |  
prezentat un program artistic. I

Acţiunea, bine organizată şi de S 
un larg interes, s-a bucurat de |  
un binemeritat succes.

9  Tot miercuri, Ia căminul |  
cultural din Sălişte, în prezenţa jf 
membrilor biroului comitetului ? 
comunal de partid, a avut loc o | 
dezbatere la care au participat £ 
consiliul de conducere al cămi- j 
nulúi cultural şi directorii cămi- J 
nelor culturale săteşti de pe raza j 
comunei. Prof. Vasile Crişan, I 
noul director al căminului cultu- j 
ral a prezentat planul de măsuri j 
pe perioada imediat următoare, 
măsuri menite să redreseze acti- j 
vitatea culturală a comunei.

#  Astăzi, la ora 20,00, Teatrul i 
maghiar de stat din Sf. Gheorghe j 
prezintă la Casa de cultură a sin- j 
dicatelor din Sibiu piesa „Extra- ţ 
vagantul“, de Illyés Gyula.

@ Mîine, la ora 20,00 în sala ] 
Filarmonicii din Sibiu, are loc un j 
nou concert al orchestrei de ca- j 
meră a Casei de cultură a muni- : 
cipiului. In program, lucrări de ; 
Bach, Mozart şi Händel. Solişti j 
Mitzi Klein-Hintz, Ion Bogner, Os- J 
kar Pfeiffer şi Titus Popescu. Di- ! 
rijor — Friederich Zweier.

Din ac tiv ită ţile ,
tinerilo r

din
A gnita

■  După cîteva prezenţe «ce- 
nice care s-au bucurat da un 
larg succes în rîndul cetăţenilor 
oraşului, ansamblul artiştilor a- 
matori care activează în cadrul 
clubului tineretului din Agnita 
urmează să prezinte în cîtâva 
localităţi din judeţul nostru — 
Nocrich, Alţîna, Brădeni, Cisnă- 
die şi Mediaş — spectacolul „A 
noastră-i tinereţea". Sub acest ge
neric formaţia de dansuri popu
lare, grupul vocal, soliştii şi bri
gada artistică de agitaţia prezin
tă un spectacol unitar, plin de 
prospeţime şi vervă tinerească.

Ü In urmă cu cîteva zile, !s 
liceul teoretic, elevii conduşi de 
profesoara Doina Crasovschi au 
prezentat, în cadrul unei seri de 
poezie, o selecţiune tematică din 
creaţia lui Lucian Blaga. Avînd 
un fond muzical bine ales, reci
tările au urmărit cuprinderea uni
versului epic al marelui poet.

H Sute de tineri şi tinere, e-
levi şi părinţii acestora au parti
cipat, timp de mai multe săptă- 
mîni, la săparea şi turnarea fun
daţiei unei săli de sport care ur
mează să se adauge clădirii Şcolii 
generale nr. 3. După terminarea 
turnării fundaţiei — eveniment 
petrecut miercuri după-amiază — 
urmează să înceapă, tot cu con
cursul voluntar al tinerilor, lu
crările de zidărie. Pînă la sfîrşitul 
anului construcţia urmează să fie 
ridicată în roşu, pînă la acoperiş.

R  Excursiile organizate de Co
mitetul orăşenesc Agnita al 
U.T.C. se bucură de participarea 
tot mai numeroasă a tinerilor ca
re apreciază valoarea lor docu
mentară şi de lărgire a nivelului 
cunoaşterii. Recent, 80 de tineri 
de Ia Fabrica de tricotaje din 
Agnita, în cadrul unei excursii 
făcute în nordul Moldovei, au 
vizitat şi cîteva întreprinderi tex
tile din oraşul Suceava. Miercuri 
dimineaţa, 45 de tineri medieşeni 
de Ia întreprinderea „8 Mai* au j 
făcut o vizită celor de la F.I.P.A. ’ 
Tăbăcarii şi marochinerii de la ■ 
F.I.P.A. au întors vizita medieşe- 
nilor de la „8 Mai“, unde au par
ticipat «1 la un program educativ.
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Adunarea Generală a O. N. U.

Comitetul pentru problemele 
politice ş i de securitate a trecut 
la dezbaterea „Problemei Coreene“

Reprezentantul preşedintelui 
Consiliului de Stat al României 
a fost primit de preşedintele 

Republicii Arabe Siriene
Damasc 15 (Agerpres). — Mir- 

cea Maliţa, reprezentant al pre
şedintelui Consiliului de Stat al 
Republicii Socialiste România, a 
fost primit de preşedintele Repu
blicii Arabe Siriene, generalul 
Hafez Assad. Cu acest prilej, el 
a remis şefului statului sirian un 
mesaj din partea preşedintelui 
Consiliului de Stat al Republică 
Socialiste România, Nicolae 
Ceauşescu.

Preşedintele Hafez Assad a a-

dresat mulţumiri călduroase pen
tru mesaj, a transmis calde 
salutări preşedintelui Nicolae 
Ceauşescu şi urările sale de să
nătate împreună cu cele mai bu
ne sentimente «pentru poporul 
român. Şeful statului sirian a e- 
vocat cooperarea fructuoasă cu 
România în diferite domenii, ex- 
primînd dorinţa dezvoltării rela
ţiilor bilaterale, precum şi a con
tinuării dialogului, ce îşi dove
deşte utilitatea.

Viziia ministrului afacerilor 
externe a! Republicii Socialiste 

România, George Macovescu, 
ia Berlin

Prezenţe româneşti peste hotare

Naţioaîle Unite 15. — Corespon
dentul Agerprcis, Constantin Alexan- 
droaie, transmite: Comitetul pentru 
problemele politice şi de securitate 
al Adunării Generale a trecut Ia dez
baterea „Problemei coreene“, punct 
la care au fost deja prezentate două 
proiecte de rezoluţie. Primul docu
ment., elaborat ci.e 35 de stete între 
care şi România, cere dizolva
rea Comisiei O.N.U. pentru Unifica
rea şi Refacerea Coreei, anularea 
dreptului de folosire a steagului Na
ţiunilor Unite de către trupele stră
ine staţionate în Coreea de sud, 
dizolvarea aşa-numitului comanda
ment al O.N.U. din această parte a 
Coreei şi recunoaşterea necesităţii 
retragerii tuturor trupelor străine 
din sudul Coreei, pentru a se putea 
Întreprinde noi paşi in vederea acce
lerării reunificării paşnice a ţării.

Al doilea document, elaborat de 
un. grup de 13 state occidentale, re
comandă doar dizolvarea Comisiei 
Naţiunilor , Unite pentru Unificarea 
si Refacerea Coreei şi intrarea 
R.P.D. Coreene şi a Coreei de sud 
în O.N.U.

Cairo 15 (Agerpres). — In confor
mitate cu acordul pentru consolida
rea încetării focului şi cu înţelege
rea survenita miercuri, intre repre
zentanţii militari ai Egiptului şi Is
raelului, punctele dé control îsrae- 
liene de pe şoseaua Cairo—Suez au 
fost înlocuite, joi, cu cele ale O.N.U, 
— a anunţat, la Cairo, un purtător 
'de cuvînt al Naţiunilor Unite, re
luat de agenţiile Reuter, France 
Presse şi United Press International. 
EI a menţionat că au fost instalate 
două puncte de control ale O.N.U. 

>pe această şosea — la kilometrul 
101 şi la kilometrul 119.

Totodată, purtătorul de cuvînt a 
anunţat că, în conformitate cu înţe
legerea dintre reprezentanţii celor 
două părti, 24 de camioane trans
ported alimente, apă şi medicamen
te au trecut, joi, pe la kilometrul 
101, îndrepţjîndu-sa spre Suez.

Cairo 15 (Agerpres). — Un prim 
grup de prizonieri de război isra- 
eiieni a fost îmbarcat joi la bordul 
unui avion al Crucii Roşii Interna-

Geneva 15 (Agerpres). — La Ce
ri-sva a aVtit loc sesiunea a 29-a a 
părţilor •ontr-actante la Acordul Ge
neral pentru Tarife şi C,ameţi 
(G.A.T.T.), care coincide cu cea de-a 
25-a aniversare a intrării In vigoare 
a acestui acord multilateral.

Uulnd cuvin tul în cadrul dezbate
rilor, şeful delegaţiei române, Mircea 
Petrescu, ministru consilier, a subli
niat importanţa pe care România o 
acorda noilor negocieri comerciale 
multilaterale, deschise prin recenta 
conferinţă ministerială de la Tokio.

Lucrările Conferinţei 
m iniştrilor de externe din 

ţăr ile  la tino-am ericane
Bogota 15 (Agerpres). — La Bo

gota s-au deschis lucrările conferin
ţei miniştrilor de externa din ţările 
latino-americane şi din jzona Cara
ibilor, la care participă reprezen
tanţii a 18 state — informează agen
ţia Prensa Latina. Timp de trei zile 
vor avea loc dezbateri asupra unui 
document în nouă puncte, pregătit 
anterior de experţi, privind coope
rarea economică pentru dezvoltarea 
şi adoptarea măsurilor necesare în 
acest sens, reorganizarea sistemului 
interamerican de relaţii, soluţiona
rea problemei Canalului Panama, 
structura comerţului internaţional şi 
a sistemului monetar, activitatea 
companiilor străine, transferul de 
tehnologie etc., în contextul «defi
nirii relaţiilor pe multiple planuri, 
cu Statele Unite.

în alocuţiunea de deschidere, pre
şedintele Columbiei Misael Pastrana 
ßorrero, a subliniat că. această con
ferinţă are drept scop principal^ în
tărirea unităţii dintre ţările lalino- 
amerîcane şi adoptarea unei poziţii 
comune, indispensabile în stabilirea 
unui dialog multilateral cu S.U.A. 
In acest sens, ţările latino-americane 
şt caraibiene au hotărît să-l invite, 
anul viitor, pe secretarul de stat al 
S.U.A., Henry Kissinger, la o întîl- 
ntre.Ta Ciudad de Mexico, în cursul 
căreia să-x prezinte punctul lor de 
vedere cu privire la un nou sistem 
de relaţii cu Statele Unite.

Luînd cuvîntul, ministrul peruan 
de externe, Miguel Angel de la Fior 
Valle, a arătat că ţările latino-ante- 
riepne trebúie să-şi stabilească un 
mecanism ^decvat privind securita
tea,şi protecţia fechnoibiilor natio
nale, capabil să înfrunte acele acte 
coercitive. îndreptate împotriva. hotă- 
rîrilor suverane ale statelor. El_ a 
denunţat formele de cooperare  ̂irn- 
puse unilateral, şi violarea ^princi
piilor suveranităţii Şi egalităţii între 
state.

Luînd cuvîrţtul la dezbateri, repre
zentantul R.P.D. Coreene, Li Jong 
Mok, a declarat ca pe harta lumii 
există şi a existat o singură Cores, 
care acum este divizată în mod ar
tificial. Numai datorită amestecului 
străin poporul coreean a fost îm
piedicat să-şi unifice patria. Vorbi
torul a prezentat apoi, pe larg, pre
facerile social-politice care au avut 
loc în anii de după eliberare în par
tea de nord a ţării, evidenţiind, tot
odată, repetatele propuneri făcute de 
guvernul R.P.D. Coreene pentru u- 
nificarea paşnică a statului.

Referindu-se la contactele dintre 
nordul şi sudul Coreei, Li Jong Mok 
a apreciat pozitiv dialogul dintre or
ganizaţiile de Cruce Roşie din cele 
două părţi ale ţării şi a relevat că 
Declaraţia comună semnată Ia 4 iu
lie 1972 între nord şi sud conţine, 
în esenţă, trei principii, cele ale in
dependenţei, reunificării pe cale paş
nică a . ţării şi unităţii naţionale, fapt 
de o semnificaţie istorică în lupta 
poporului coreean pentru reunific-a- 
rea patriei sale. Urmare a acestui 
document, guvernul R.P.D. Coreene

ţionale, c«u destinaţia Tel Aviv, mar- 
cînd începerea schimbului de prizo
nieri între Republica Arabă Egipt şi 
Israel.

Acest schimb este prevăzut în ca-, 
drul acordului de consolidare a în
cetării focului, intervenit între cele 
două părţi, iar detaliile în legătură 
cu punerea sa în practică au fost 
stabilite în cadrul întîlnirii de 
miercuri dintre reprezentanţii Egip
tului şi Israelului.

Ulterior, la Cairo au sosit mai 
mujte serii de prizonieri egipteni 
repatriaţi de către Israel.

Tel Aviv 15 (Agerpres), — Primele 
grupuri de prizonieri egipteni, îm
barcate la bordul unor avioane ale 
Crucii Roşii Internaţionale, au pă
răsit aeroportul internaţional Lod, 
îndreptîndu-se spre Egipt.

La acelaşi aeroport a sosib pe_de 
altă parte primul lot de prizonieri 
israeiieni repatriaţi de Egipt, în ca
drul schimbului de prizonieri pre
văzut în acordul pentru consolida
rea încetării focului.

Aceste negocieri —• * declarat vor
bitorul — trebuie să conducă Ia o 
liberalizare cit mai largă a comer
ţului internaţional, la realizarea ti
ne! diviziuni internaţionale a mun
cii mai echitabile, la punerea în a- 
plicare a unor măsuri concrete, ime
diate şi eficace, în vederea spriji
nirii eforturilor ţărilor în curs de 
dezvoltare în direcţia reducerii şi a 
eliminării decalajelor care le separă, 
de ţările dezvoltate. Reprezentantul 
român a subliniat necesitatea de a 
se ţine seama de poziţia şi intere
sele tuturor celor peste 80 de ţări 
participante, de á se respecta prin
cipiul egalităţii statelor. O aplicare 
corectă a acestui principiu inseamnă, 
printre altele, şi acordarea unui tra
tament egal tuturor ţărilor situate Ia 
acelaşi nivel de dezvoltare, fără nici 
b discriminare, indiferent de siste
mul lor social, economic sau poziţia 
lor geografică.

I
I
I

a avansat propuneri concrete, me
nite să adâncească înţelegerea reci
procă, să înlăture barierele divizi
unii şi să faciliteze edificarea baze
lor unităţii naţionale. Dar, a spus 
vorbitorul, niciuna dintre propune
rile făcute nu a găsit ecoul dorit 
în rîndurile autorităţilor de la Seul.

In legătură cu „Declaraţia spe
cială de politică' externă asupra pă
cii şi Teunificării11, publicată de au
torităţile sudului Coreei, vorbitorul 
a apreciat că aceasta reprezintă un 
plan menit să scindeze Coreea in 
două state separate, prin violarea 
prevederilor Declaraţiei comune din 
iulie 1972. In context, vorbitorul s-a 
referit Ia maşinaţiunile politice, mi
litare şi diplomatice întreprinse de 
unele state occidentale, în scopul 
permanentizării divizării poporului 
coreean şi a tării sale.

Pronunţindu-se pentru dizolvarea 
Imediată a aşa-zisei Comisii a O.N.U. 
pentru Refacerea şi Unificarea Co
reei, pentru retragerea tuturor tru
pelor străine din sudul Coreei şi în 
favoarea rezolvării problemei co
reene de către poporul coreean în
suşi, fără nici un amestec din afară, 
reprezentantul R.P.D. Coreene a 
spus: „Ciad trupele străine vor pă
răsi sudul Coreei, pacea şi liniştea 
ţării vor fi asigurate prin respecta
rea prevederilor Declaraţiei comune, 
prin care Nordul şi Sudul s-.au an
gajat să nu provoiace conflicte mi
litare si să prevină astfel de acte“. 
Reprezentantul R.P.D. Coreene a a- 
mintit propunerea guvernului său de 
a se încheia un acord de pace între 
cele două părţi ale Coreei, care să 
înlocuiască acordul de armistiţiu, a- 
rătînd totodată că R.P.D. Coreeană 
este gata să semneze un astfel de 
document.

In încheiere, vorbitorul a respins, 
ca inacceptabilă, propunerea inclusă 
în proiectul de rezoluţie occidental 
ca Nordul şi Sudul să intre în 
O.N.U. ca state separate, deelarînd 
că un popor care; de mii de ani a 
trăit împreună nu poate admite o 
asemenea propunere, care vizează, 
Sn fapt, legiferarea scindării ţării 
sale.

Ambasadorul României 
în Regatul Ţărilor de 

Jos şi-a prezentat 
scrisorile de acreditare

Haga 15 (Agerpres;). — Regina Ju
liana a Olandei l-a primit, la 14 no
iembrie, pe Mihail Bujor Sion care 
şi-a prezentat scrisorile de acredi
tare în calitate de ambasador 
extraordinar şi plenipotenţiar al Re
publicii Socialiste România în Re
gatul Ţărilor de Jos.

Cu acest prilej, ambasadorul ro
mân a transmis din partea preşedin
telui Consiliului de Stat al Republi
cii Socialiste România, Nicolae 
Ceauşescu, un mesaj cordial de sa
lut, urări de sănătate şi fericire per
sonală si de prosperitate pentru po
porul olandez prieten.

La rîndul său, regina Juliana a 
transmis preşedintelui Consiliului de 
Stat, Nicolae Ceauşescu, şi tovarăşei 
Elena Ceauşescu cele mai bune urări 
de sănătate, fericire personală, de 
prosperitate şi succese pentru po
porul român.

Berlin 15. — Corespondentul 
Agerpres, C. Varvara, transmite: Mi
nistrul afacerilor externe al Repu
blicii Socialiste România, George 
Macovescu, care se află într-o vizită 
oficială în Republica Democrată Ger
mană, a fost, joi, oaspetele regiunii 
Erfurt. El a fost însoţit de adjunctul 
ministrului afacerilor externe al 
R.D.G., Herbert Krolikowski, de am-

Naţiunile Unite 15. — Corespon
dentul Agerpres, Constantin Alexan- 
droaie, transmite: „Activităţile ope
raţionale pentru dezvoltare“ formea
ză de cîteva zile obiectul dezbateri
lor Comitetului pentru problemele 
economice al Adunării Generale, 
prilej de a continua evaluarea ca
pacităţilor O.N.U. în sprijinirea e- 
forturilor proprii ale ţărilor în curs 
de dezvoltare în vederea progresu
lui lor economic şi social şl _ cU8 a 
se identifica mai precis căile şi Mij
loacele prin care Programul Naţiu
nilor Unite pentru Dezvoltare 
(P.N.U.D.!) poate contribui Ia accele
rarea procesului de lichidare a feno
menului subdezvoltării.

România, a subliniat delegatul ţării 
noastre, s-a pronunţat în mod con
stant pentru promovarea unor cri
terii elastice, bazate pe realităţi, da 
atragere şi cointeresare a statelor 
Sn circuitul colaborării, pentru asi
gurarea universalităţii programului,

Referindu-se, în continuare, la ne
cesitatea de a se ajunge Ia o soluţia 
echitabilă de alocare a fondurilor 
programului între diferite regiuni 
ale lumii, reprezentantul român a 
arătat, în context, că România a- 
doptă o poziţie favorabilă creşterii, 
în ansamblul activităţilor P.N.U.D., 
a ponderii proiectelor interregionale, 
interesînd mai mult de două ţări, 
poziţie care ţine seama de tendin
ţele ce se manifestă în această 
direcţie în diverse zone şi regiuni 
aîe lumii, pentru cooperare şi rea
lizarea unor acţiuni comune în do
menii esenţiale ale dezvoltării eco
nomice şi sociale.

basadoml R.D.G. la Bucureşti, Hans 
Voss, şi de ambasadorul român la 
Berlin, Vasile Vlad. Ministrul român 
a vizitat monumente istorice, obiec
tive culturale şi a fost oaspetele Uzi
nei de aparate electronice din Erfurt, 

Preşedintele Consiliului regional1 
Erfurt, Richard Gothe, a oferit un 
dejun în onoarea ministrului român.

Arătînd că ţara noastră este de 
părere că P.N.U.D. trebuie să-şi ex
tindă asistenţa şi asupra mişcărilor 
de eliberare naţională din Africa, 
reprezentantul român a subliniat că, 
prin elaborarea unor programe efi
ciente de asistenţă pentru aceste 
mişcări, corespunzătoare nevoilor lor 
actuale şi de perspectivă, Progra
mul poate marca o contribuţie im
portantă Ia sprijinirea luptei lor juste 
pentru abolirea jugului colonial şi 
înfăptuirea aspiraţiilor lor de liber
tate, independenţă şl progres.

Paris 15. —- Corespondentul A- 
gerpres, Paul Dîaconescu, trans
mite: Ziarul „VHumanité* a pu
blicat, joi, un comunicat în legă
tură cu vizita făcută Ia invitaţia 
Centrului de studii şi cercetări 
marxiste şi a Institutului „Mau
rice Thorez« de pe lingă O.G. al
P.C. Francez, de delegaţia Aca
demiei „Ştefan Gheorghiu“, con
dusă de tovarăşul Leonte Răutu, 
membru al Comitetului Executiv 
al Comitetului Central al P.C.R., 
preşedintele Consiliului de con
ducere şi rector al Academiei. în 
comunicat se arată că, în cadrul 
discuţiilor avute cu o delegaţia 
a Partidului Comunist Francez, 
condusă de Guy Hermier, mem
bru al Biroului Politic, cele două 
părţi şi-au exprimat satisfacţia 
faţă de rezultatele acestei vizite, 
care a permis să se convină asu
pra realizării unor contacte şi 
schimburi de experienţă în do
meniul activităţii politico-ideolo- 
gice, menite să contribuie ia con
solidarea şi dezvoltarea colaboră
rii dintre P.C.R. şi P.G.F.

Washington 15 (Agerpres). — 
Recent a avut loc la Releigh, ca
pitala statului Carolina de Nord, 
cel de-al XXIII-lea Congres al 
Asociaţiei internaţionale de isto
rie a culturii. în cadrul Congre
sului, prof. Dan Grigorescu, di
rectorul Bibliotecii Române din 
New York, a prezentat comunica
rea „Esenţă şi expresie în istoria 
culturii“, cu referiri ample ia fe
nomenul cultural românesc.

Profesorul Dan Grigorescu a 
fost ales membru în noul comi
tet de conducere al Asociaţiei In
ternaţionale de istorie a culturii.

Teheran 15 (Agerpres). — în 
Capitala Iranului s-au încheiat, 
joi, lucrările celei de-a 22-a Con
ferinţe Internaţionale a Crucii 
Roşii, Ia care au participat re
prezentanţi ai unui mare număr 
de societăţi naţionale şi ai orga
nismelor internaţionaie de Cruce 
Roşie. Din România a participat

în încheiere, delegatul român a 
relevat colaborarea fructuoasă dintre 
România şi P.N.U.D., subliniind că 
ţara noastră dezvoltă relaţii de coo
perare. cu acest organism, concreti
zate în execuţia de proiecte de înalt 
nivel tehnic şi economic în Româ
nia, în participarea unor specialişti 
români ia realizarea de proiecte ele 
programului în alte ţări Sn curs de 
dezvoltare, relaţii cărora li se des
chid noi perspective în urma con
venirii programului naţional de coo
perare cu P.N.U.D. pe perioada 
1973—1977,

o delegaţie condusă da general- 
colonel Mihaî Burcă, preşedintele 
Consiliului Naţional al Societăţii 
de Cruce Roşie.

Luînd cuvîntul în cadrul şedin
ţei finale, primul ministru al Ira
nului, Amir Abbas Hoveyda, a re
levat diversitatea problemelor a« 
bordate de delegaţi şi a subliniat 
rolul deosebit ce revine în pre
zent misiunii umanitare a Crucii 
Roşii.

Din ţările 
socialiste

Moscova 15 (Agerpres). — în 
primele zece luni ale acestui ari,, 
volumul producţiei industriale a 
Umunn Sovietice a crescut cu Vr4 
la sută faţă de aceeaşi perioadă 
a anului 1972, deşi planul preve
de o creştere de numai 5,8 la su
tă. Un ritm deosebit de accelerat 
s-a înregistrat în sfera creşterii 
productivităţii muncii, care a fost 
de 5,9 la sută.

Toate republicile unionale au 
realizat cu succes sarcinile de 
plan pe primele zece luni. Cei 
mai. înalţi indici au fost înregis
traţi de întreprinderile din Azer
baidjan, Bielorusia şi Turkmenia, 
unde producţia industrială se dez
voltă într-un ritm de 1,5 ori raai 
mare decit media pe ţară.

Pekin 15 (Agerpres). _  Princi
palele provincii cultivatoare de 
ceai din sudul R.P. Chineze au 
raportat, în acest an obţinerea 
unei recolte bogate, de calitate 
superioară. Provincia Geţiang, 
care continuă să se afle în frun
tea cultivatorilor de ceai din ţa
ră, realizează de mai mulţi ani 
o recoltă constant sporită, aceas
ta fiind strîns legată de atenţia 
deosebită pe care producătorii, 
îndeaproape îndrumaţi de specia
lişti au acordat-o perfecţionării 
metodelor de cules şi de prelu
crare.

Totodată, cultivatorii au reuşit 
ca, în ultimii cinci ani, să extin
dă suprafeţele plantate cu arbuşti 
de ceai şi să populeze, progresiv, 
vechile plantaţii. Numai în pro
vincia Hunan a fost extinsă cui- 
tura pe alte 53 000 hectare cu 
soiuri^ superioare, iar în provin
cia Sîciuan suprafaţa s-a dublat 
în comparaţie cu anul 1965,

Varşovia 15 (Agerpres). — Co
lectivele întreprinderilor indus
triale din Polonia realizează în
tr-un ritm accelerat sarcinile de 
pian. Astfel, la combinatul chi
mic de Ia Polawy, în voievodatul 
Lublin, care furnizează peste ju
mătate din producţia globală de 
îngrăşăminte azotoase, se depun 
eforturi susţinute în vederea asi
gurării funcţionării neîntrerupte 
a instalaţiilor şi a reducerii la 
maximum a timpului afectat repa
raţiilor. De exemplu, cazanele de 
mare capacitate, care erau repa
rate pînă în prezent de trei ort 
pe an, după realizarea unui am
plu program de modernizare, res
pectivele reparaţii vor fi reali
zate numai o dată Ia trei ani. în a- 
cest fel, combinatul va putea livra 
economiei naţionale importante 
cantităţi de îngrăşăminte pest@ 
sarcinile de plan.

PE GLOB
Londra 15 (Agerpres). — in cea 

de-a treia zi a turneului internaţio
nal de tenis „Cupa Dewar*, care se
desfăşoară" ia Nottingham (Anglia), 
jucătorul român Ion Tiriac a furni
zat o surpriză, reuşind să-l învingă 
în trei seturi: 3—6, 6—2, 6—3 pe 
americanul Arthur Ashe. Intr-o altă 
partidă contînd pentru turul doi, 
Fie Năstase l-a întrecut cu 6—1, 
6—1 pe Bob Kreîss (S.U.A.).

Londra 15 (Agerpres). — In sfer
turile de finală ale turneului inter
naţional de tenis pentru „Cupa De- 
war“, care se desfăşoară Ia Notting
ham, jucătorul român Ilie Năstase 
l-a învins cu 6—3, 6—4 pe R. Moore 
(R.S.A.).

Lisabona 15 (Agerpres), — ta  Li
sabona, în preliminariile campiona
tului mondial de fotbal (grupa a 6-a 
europeană), echipele Irlandei de 
Nord şi Portugaliei au făcut joc 
egal 1— 1 (0—1). Pentru turneul fi
nal al, Cupei mondiale s-a calificat 
echipa Bulgariei, care se află pe 
primul Ioc cu 8 puncte şi mai are 
de susţinut un meci cu formaţia Ci
prului.

Monte Carlo 15 (Agerpres). —- în 
turneul internaţional de fotbal (echi
pe de juniori) de Ia Monte Carlo, 
selecţionata Suediei a întrecut. cu 
scorul de 2—1 formaţia României, 
în timp ce echipa R.F. Germania a 
învins cu 3—1 reprezentativa îtaiîei,

Londra 15 (Agerpres), — Disputat 
pe stadionul Wembley din Londra, Sn 
prezenţa a 83 000 de spectatori, me
ciul amical de fotbal dintre selec
ţionatele Italiei „şi Angliei s-a ter
minat cu scorul de 1—0 (di—0 ) în 
favoarea' „Squadrei Azzurra”, care 
cîştîgă pentru prima eară în depla
sare (din 9 partide), în faţa echipei 
britanice.

Paris 15 (Agerpres), —  La Mont
pellier s-a disputat meciul interna
tional de rngbi dintre echipele uni
versitare ale Franţei şî României. 
Jocul a luat sfîrşit cu scorul de 21-5 
(15-0) în favoarea gazdelor.

Lucrările celui de-al Xll-lea 
Congres al Partidului Comunist 

din Japonia
Tokio 15 (Agerpres). — Ea To

kio se desfăşoară lucrările celui 
de-al Xll-lea Congres al Partidu
lui Comunist din Japonia. Pe a- 
genda Congresului figurează pre
zentarea şi dezbaterea raportului 
de activitate al Comitetului Cen
tral, a proiectului de program al 
guvernului democratic de coaliţie 
şî a propunerilor privind modifi
carea programului şi Statutului 
partidului, alegerea noilor or
gane.

Lucrările au fost deschise de 
preşedintele Comitetului Central 
al Partidului Comunist din Japo
nia, Sanzo Nosaka. Preşedintele 
Prezidiului C.G. al partidului, 
Kenjî Miyamoto, a adresat apoi 
delegaţilor şi oaspeţilor la Con
gres un cuvînt de salut, relatînd 
pe scurt despre activitatea parti
dului în perioada care a trecut 
de la ultimul Congres şi sarcinile 
luptei viitoare a comuniştilor ja
ponezi.

EVENIM ENTUL
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•  ÎN ŞEDINŢA PLENARĂ de joi a negocierilor privind 
reducerea trupelor şi armamentelor şl masuri adiacente în 
Europa centrală, au luat cuvîntul reprezentanţii Canadei, 
Belgiei şi Cehoslovaciei, care au «continuat prezentarea punc
telor de vedere ale guvernelor lor în legătură cu ordinea 
de zi a reuniunii. în aceeaşi zi a luat, de asemenea, cuvîn
tul şeful delegaţiei României, ambasadorul Dumitru Aninoiu, 
care a reafirmat poziţia ţării noastre.

9  DELEGAŢIA ECONOMICA GUVERNAMENTALA RO
MÁNA, condusă de Ion Pälan, vicepreşedinte al Consiliului 
de Miniştri, ministrul comerţului exterior, a avut joi, la 
Pekin, convorbiri cu o delegaţie chineză, condusă de Li Cian, 
ministrul comerţului exterior.

Convorbirile s-au desfăşurat într-o atmosferă prietenească.
•  LA VARŞOVIA s-au încheiat joi convorbirile oficiale 

polong-bulgare la nivel înalt. Delegaţiile celor două ţări au 
fost conduse de Edward Gierek, prim-secretar al C.C. al 
P.M.U.P., şi, respectiv, Todor Jivkov, prim-secretar al C.C. 
al P.C. Bulgar, preşedintele Consiliului de Stat al R. P. Bul
garia. La convorbiri au participat şî alţi reprezentanţi ai 
conducerii de partid $î de stat din cele două ţări.

9  LA VTENA s-au încheiat lucrările Plenarei C.C. al Par
tidului Comunist din Austria, în cadrul căreia a fost anali
zată situaţia politică din ţară, ca «urmare a alegerilor canto- 
nale desfăşurate Ia Viena şi în Austria Superioară.

9  ÎN CADRUL ULTIMEI ŞEDINŢE A CONSILIULUI DE 
MINIŞTRI AL LIBANULUI, la care a participat şi preşedin
tele republicii, Suleiman Frangieh, au fost examinate rezul
tatele vizitei efectuate la Cairo, săptăraîna trecută, de pre-^^ţatelo vizitei efectuate la Cairo, săptămîna trecută, de pre- care, prin e

interul Takieddine Solii şi ministrul afacerilor externe, l ouad 
Naffah.

La sfîrşitui şedinţei, ministrul informaţiilor a anunţat c:ă 
preşedintele Libanului, Suleiman Frangieh, va participa la 
Conferinţa la nivel înalt a ţărilor arabe, care urmează să se 
ţină la 26 noiembrie, la Alger.

•  LA INVITAŢIA FUNDAŢIEI „PRO HELVETIA“, o dele
gaţie culturală din România, condusă de Andrei Vela, vice
preşedinte al Institutului român pentru relaţiile culturale cu 
străinătatea, efectuează o vizită în Elveţia.

Prof. dr. Hans Peter Tschudi, consilier federal, şeful de
partamentului culturii, educaţiei şi asigurărilor sociale al gu
vernului elveţian, a primit delegaţia română, cu care. s-a 
întreţinut Sntr-o atmosferă cordială asupra evoluţiei şi per
spectivelor schimburilor culturile dintre România şi Elveţia.

9  500 DE POLIŢIŞTI SUD-COREENI au intervenit, joi, în 
mod brutal, pentru a reprima demonstraţia a peste 2 000 de 
studenţi ai universităţii din Seul, care cereau înfăptuirea de 
reforme democratice şi eliberarea colegilor lor, arestaţi în 
cursul manifestaţiilor studenţeşti împotriva regimului sud- 
coreean din ultimele zile. Poliţia a atacat pe demonstranţi 
cu gaze lacrimogene şi a efectuat noi arestări.

9  TEHNICIENII DE LA „JET PROPULSION LABORATO
RY“ (PASADENA) au efectuat o. manevră de corectare a 
traiectoriei pe care evoluează sonda spaţială „Marîner-10". 
lansată Ia 3 noiembrie. Ca urmare a reuşitei operaţiunii, e- 
xistă acum certitudinea că „Mariner-10“ va trece pe lingă 
planeta Venus la distanţa preconizată de 3 600 mile, după 
care, prin efectul forţei de gravitaţie a acesteia, va ajunge

in vecinătatea planetei Mercur, cea mai apropiată de Soare 
în sistemul nostru galactic, explorată pînă în prezent numai 
de observatoarele terestre.

9  PODUL KANMON, considerat cel de-al 10-lea pod sus
pendat din lume, din punct de vedere al lungimii, şi ccF 
mai lung din Orient, a fost deschis pentru traficul rutier. 
Podul, a cărui construcţie a costat 14 miliarde yeni (50 mi
lioane dolari), are o lungime de 1 068 metri şi traversează 
canalul Kanmon dintre insulele Konshu şi Kyushu.

9  UN LUP A FOST CAPTURAT în parcul Monceau din 
apropierea Arcului de Triumf din Paris. Informate în cursul 
dimineţii de 12 noiembrie despre existenţa în parc a unu i.., 
cîine ciobănesc vagabond, serviciile specializate ale prefec
turii de poliţie au capturat imediat „oaspetele*, care, în 
urma examinării de către un medic veterinar, s-a dovedit a 
fi un lup. Este vorba, desigur, de un animal crescut în cap
tivitate, al cărui proprietar este căutat.

9  ÎN INSULELE ALEUTINE a început să erupă un vul
can, după o perioadă de întrerupere a activităţii de aproape 
cinci ani. Roci şî lavă incandescentă au fost proiectate în 
timpul erupţiei pînă Ia a înălţime de 10Ö metri.

9  N.A.S.A. A CONFIRMAT OFICIAL că misiunea „Sky- 
lab-3“ va începe vineri, 16 noiembrie, !a ora 14,01 G.M.T. 
(9,01 locală).

Lansarea va avea Ioc, potrivit previziunilor, în condiţii 
meteorologice optime. Echipajul este alcătuit din Gerald 
Carr, Edward Gibson şi William Pogue, . aflaţi toţi trei la 
prima misiune spaţială.
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Sesiunea a 29-a a părţilor contractante 
la Acordul General pentru Tarife şi Comerţ

^ «̂ Dezbateri în Comitetul 
pentru problemele economice


